

# ၂၀၁၉ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားကျင်းပ

## ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေ တက်ရောက်အဖွင့်အမှာစကား ပြောကြား



ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေ ၂၀၁၉ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားတွင် အဖွင့်အမှာစကား ပြောကြားစဉ်။

### နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁

၂၀၁၉ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနားကို ယနေ့နံနက် ၉ နာရီခွဲတွင် နေပြည်တော်ရှိ သက်တော့တော်တော်တော် ကျင်းပရာ ဒုတိယသမ္မတဦးမြင့်ဆွေ တက်ရောက်အဖွင့်အမှာစကား ပြောကြားသည်။

အခမ်းအနားသို့ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများဖြစ်ကြသည့် ဒေါက်တာဖေမြင့်၊ ဒေါက်တာအောင်သူ၊ ဦးသိန်းဆွေ၊ ဒေါက်တာမျိုးသိမ်းကြီး၊ ဒေါက်တာဝင်းမြတ်အေး၊ နိုင်သက်လွင်နှင့် ဦးကျော်တင်၊ ပြည်ထောင်စုရာထူးဝန်အဖွဲ့ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာဝင်းသိမ်း၊ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ နိုင်ငံခြားသံအမတ်ကြီးများနှင့် သံတမန်များ၊ ကုလသမဂ္ဂအဖွဲ့အစည်းအသီးသီးမှ ကိုယ်စားလှယ်များ၊

ဌာနဆိုင်ရာအကြီးအကဲများ၊ သူနာပြုနှင့် သားဖွားဆရာမများ၊ ကျောင်းသားကျောင်းသူများ၊ နိုင်ငံတကာအစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများ(INGOs) နှင့် အစိုးရမဟုတ်သောအဖွဲ့အစည်းများ(NGOs)များမှ ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ဖိတ်ကြားထားသူများနှင့် တာဝန်ရှိသူများ တက်ရောက်ကြသည်။

### လျင်မြန်စွာတိုးပွားလာ

အခမ်းအနားတွင် ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေက ယနေ့ ကမ္ဘာပေါ်တွင် လူဦးရေသန်းပေါင်း ၇၇၀၀ ကျော်ရှိနေပြီး ၂၀၃၀ ပြည့်နှစ်တွင် လူဦးရေသန်းပေါင်း ၉၅၀၀ ခန့်ရှိလာမည်ဟု ခန့်မှန်းထားပါကြောင်း၊ ဆင်းရဲသည်နိုင်ငံများတွင် လူဦးရေ လျင်မြန်စွာတိုးပွားနေသောကြောင့် နောက်ဆက်တွဲ

စိန်ခေါ်မှုများစွာကိုလည်း ရင်ဆိုင်နေကြရပါကြောင်း၊ လူဦးရေ လျင်မြန်စွာ တိုးပွားလာခြင်းသည် ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲပြီး ဟန်ချက်ညီညီသည့် ဖွံ့ဖြိုးမှုပန်းတိုင်များကို အရောက်လှမ်းနိုင်ရန် အဟန့်အတားများထဲမှ တစ်ခုဖြစ်ပါကြောင်း။

မိသားစုစီမံကိန်းရေးဆွဲဆောင်ရွက်ခြင်းဖြင့် လူတစ်ဦးချင်းစီ၏ အခွင့်အရေးများကို မြှင့်တင်ပေးနိုင်ပြီး ဆင်းရဲနွမ်းပါးမှုကို လျော့ချနိုင်ပါကြောင်း၊ ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေးနှင့် ကျား၊ မ သာတူညီမျှရှိစေရေးစသည့် လူမှုဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများ ရရှိလာစေရန်အတွက် များစွာ ထိရောက်စေမည်ဖြစ်ပါကြောင်း။  
စာမျက်နှာ ၃ ကော်လံ ၁ သို့ ○

မြောက် ယနေ့ ဖတ်စရာ

ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာအထူးကိုယ်စားလှယ် မြေပုံမြို့နယ်အတွင်းရှိ ပြန်လည်နေရာချထားရေးစခန်းတွင် နေထိုင်သူများနှင့်တွေ့ဆုံ

စာမျက်နှာ >> ၇

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်နှင့် ရှမ်းပြည်နယ်အတွင်းရှိ နိုင်ငံရေးပါတီများ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲ ကျင်းပ

စာမျက်နှာ >> ၁၁

MTB MYANMA TOURISM BANK မြန်မာ့ခရီးသွားဘဏ်  
“သင့်အနာဂတ်ဖန်တီးဖို့ MTB နဲ့လက်တွဲဖို့”  
09 682 682 682  
info@mtb-bank.com  
www.mmtourismbank.com  
MyanmaTourismBank

ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန မိုးရာသီသစ်ပင်စိုက်ပျိုးပွဲ ကျင်းပ

မြေမု

လူသတ္တဝါများအတွက် ရေအရင်းအမြစ်

မြစ်ချောင်းများအတွင်းမှ ရေအရင်းအမြစ်သည် ပြည်သူများဘဝအတွက် အတက်တက်တွင် အလွန်အရေးကြီးပါသည်။ နေ့စဉ်နှင့်အမျှ ရေနှင့် ဆက်သွယ်နေသည့် ပြည်သူများအနေဖြင့် ကျန်းမာရေး၊ လူမှုဘဝရှင်သန်ရေး၊ ဘေးကင်းလုံခြုံရေးအတွက် အလွန်အရေးကြီးပါသည်။ မြစ်၊ ချောင်းများအတွင်းမှ ရေသံသရာသည် ပြည်သူများဘဝနှင့်ဆက်သွယ်မှုရှိသဖြင့် မြစ်ချောင်းများ ကောင်းမွန်သန့်ရှင်းရေးအတွက် ဝိုင်းဝန်းလုပ်ဆောင်ရမည်ဖြစ်သည်။

အမျိုးသားအဆင့် ရေအရင်းအမြစ်ကော်မတီ ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်ညှိနှိုင်း အစည်းအဝေး(၂/၂၀၁၉)ကို ဇူလိုင်လ ၉ ရက်နေ့က နေပြည်တော်ရှိ နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံး အစည်းအဝေးခန်းမ၌ ကျင်းပခဲ့ရာ ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ဒုတိယသမ္မတ ဦးဟင်နရီဗန်ထီးယူက ရေနှင့်ဆက်သွယ်မှုရှိသည့် ကဏ္ဍများ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်စေရန်၊ ရေအရင်းအမြစ်များကို ထိရောက်စွာစီမံခန့်ခွဲရေးနှင့် အကျိုးရှိစွာအသုံးပြုရန်၊ ရေအရင်းအမြစ်ကဏ္ဍဆိုင်ရာလုပ်ငန်းများ အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်မှုများနှင့်ပတ်သက်၍ ဝိုင်းဝန်းဆောင်ရွက်ရေးတို့ကို ဆွေးနွေးခဲ့သည်။

ရေအရင်းအမြစ်များကို စီမံခန့်ခွဲဆောင်ရွက်ရာတွင် မြစ်ချောင်းများ စီးဆင်းမှုကောင်းမွန်ရေးနှင့် သန့်ရှင်းရေးသည် ပြည်သူများအတွက် များစွာအကျိုးသက်ရောက်ပြီး ဆက်စပ်မှုရှိသည်။ ယခုကဲ့သို့ မိုးရာသီကာလများတွင် မြစ်ချောင်းများတွင် မိုးရေစီးဆင်းမှုကောင်းမွန်ပါမူ ရေကြီးရေလျှံဖြစ်ပွားမှု လျော့နည်းသက်သာစေမည် ဖြစ်သည်။ ထို့အပြင် မြစ်ချောင်းများ သန့်ရှင်းကောင်းမွန်ပါမူ သောက်သုံးရေ စိုက်ပျိုးရေးများကို စိတ်ချလက်ချ အသုံးပြုနိုင်မည်ဖြစ်သည်။

မြန်မာနိုင်ငံတွင် ဧရာဝတီမြစ်ကြီးသည် အဓိကပင်မအသက်သွေးကြောကြီးသဖွယ်ဖြစ်ပြီး ထိုမြစ်ကြီးသည် မြန်မာပြည်သူများအတွက် အဓိကအသုံးဝင်သော မြစ်ကြီးဖြစ်သည်။ ယခုအခါ ဧရာဝတီမြစ်ကြီးမသန့်ရှင်းမှု၊ တိမ်ကောလာမှုများကြောင့် လူသတ္တဝါများ နစ်နာမှုရှိလာသည်ဟု ကြားသိရသည်။ စစ်တမ်းများအရ နေ့စဉ် ပလတ်စတစ်တန်ချိန် ၁၁၉ တန်ကို ဧရာဝတီမြစ်အတွင်း စွန့်ပစ်လျက်ရှိပြီး ၂၀၁၇ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့အညစ်အကြေးဆုံးမြစ်စာရင်းတွင် ဧရာဝတီမြစ်သည် အဆင့် (၉) ဖြစ်နေကြောင်း သိရသည်။

ဧရာဝတီမြစ်ကြီးတစ်လျှောက်လုံးတွင် ပလတ်စတစ်အမှိုက်စွန့်ပစ်မှုမှာ ထိုပမာဏမျှရှိနေပြီး ရန်ကုန်မြစ်အတွင်း၌ နေ့စဉ်အမှိုက် ၂၉ တန် စီးဝင်လျက်ရှိသည်။ မြစ်အတွင်း၌ ရေသန့်ဘူးကဲ့သို့ အမာပစ္စည်းများ၊ တစ်ခါသုံး ပလတ်စတစ်အိတ်ခွံများ၊ ပလတ်စတစ်ဖော့ဘူးများ အများဆုံး ပါဝင်လျက်ရှိသည်။ အဆိုပါ ပလတ်စတစ်နှင့် သက်ဆိုင်သောပစ္စည်းများသည် သဘာဝပတ်ဝန်းကျင်နှင့်သက်ရှိတိရစ္ဆာန်တို့ကို ထိခိုက်ပျက်စီးမှု ဖြစ်စေသည်။ မြစ်ချောင်းအတွင်း ကျင်လည်ကျက်စားလျက်ရှိသော ရေနေသတ္တဝါများ၊ ငှက်နှင့်နို့တိုက်သတ္တဝါများ အသက်ရှူမှန်းကျပ်မှု ဖြစ်စေသည်။ ၎င်းအမှိုက်များသည် ဧရာဝတီမြစ်အတွင်းရှိ ဇီဝမျိုးစုံမျိုးကွဲများနှင့် ကမ်းရိုးတန်းတစ်လျှောက်နှင့်အထွေထွေပတ်ဝန်းကျင်ကို ခြိမ်းခြောက်နေပြီဖြစ်သည်။

ထို့အပြင် ရေမှတစ်ဆင့် အစာကွင်းဆက်အတွင်းသို့ စုပ်ယူဝင်ရောက်လာသော ပလတ်စတစ်ညစ်ညမ်းမှုသည် ရေချိုနှင့်အထွေထွေအစားအစာများအပေါ်တွင် သက်ရောက်မှုရှိလာပြီး ယင်းညစ်ညမ်းမှုသည် လူသန်းပေါင်းများစွာအပေါ် ကျန်းမာရေးအရ ထိခိုက်မှုရှိမည်ဖြစ်သည်။ လက်ရှိတွင် အများပြည်သူကျန်းမာရေးအပေါ် ရေရှည်ထိခိုက်မှု ရှိမရှိ မသိနိုင်သေးသော်လည်း ပလတ်စတစ်နှင့်ဆက်စပ်လျက်ရှိသော ရေနှင့်အစားအစာများကို လူတို့နေစဉ်သုံးစွဲလျက်ရှိရာ ပလတ်စတစ်ဓာတ်ပြုမှုရှိသော ရေနှင့်အစားအစာများကို စားသုံးလျှင် လူတို့အတွက် ရေရှည်တွင် ကျန်းမာရေးထိခိုက်မှုဖြစ်စေမည်မှာ အမှန်ဖြစ်သည်။

သို့ဖြစ်ရာ လူမှုဘဝဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုဖြစ်စဉ်တွင် ပလတ်စတစ်နှင့် သက်ဆိုင်သည့် ထုပ်ပိုးပစ္စည်းများမှာ တွင်ကျယ်စွာနေရာယူထားပြီး ယင်းပစ္စည်းများ မြစ်ကြောင်းများအတွင်း ဤမျှရောက်ရှိနေသည်မှာ အမှန်ဖြစ်၍ လူနှင့်သတ္တဝါများ ကျန်းမာရေးအတွက် ယင်းပြဿနာကို အဖြေရှာ ဖြေရှင်းကြရတော့မည်ဖြစ်သည်။ အရင်းခံ ဇာစ်မြစ် ပလတ်စတစ်ထုပ်ပိုးပစ္စည်းများ သုံးစွဲမှုလျော့ချရေးကို အဖြေရှာပြီး မြစ်၊ ချောင်းများ သန့်ရှင်းရေးကို ဝိုင်းဝန်းလက်တွဲကြိုးပမ်းဆောင်ရွက်ကြရမည်ဖြစ်သည်။

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁  
ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန မိုးရာသီသစ်ပင်စိုက်ပွဲအခမ်းအနားကို ယနေ့ နံနက် ၈ နာရီတွင် နေပြည်တော် ပျဉ်းမနားမြို့ အခြေခံပညာမူလတန်းကျောင်း (ဘောဂဝတီ)၌ ကျင်းပသည်။ သစ်ပင်စိုက်ပျိုးပွဲတွင် ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒေါက်တာ မျိုးသိမ်းကြီးက မဟော်ဂနီပင်နှင့် ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးဝင်းမော်ထွန်းက ကံကော်ပင်တို့ကို စိုက်ပျိုးကြပြီး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ်များ၊ ဧည့်သည်တော်များနှင့် ကျောင်းသား ကျောင်းသူများက သစ်ပင်ပန်းမန်များကို စိုက်ပျိုးကြသည်။



လှည့်လည်ကြည့်ရှုအားပေးသည်။ ယနေ့ကျင်းပသည့် ပညာရေးဝန်ကြီးဌာန သစ်ပင်စိုက်ပွဲတွင် မဟော်ဂနီ ကံကော်၊ ဓရေ ပီတောက်၊ ပန်းမန်များကို စိုက်ပျိုးခဲ့ကြကြောင်း ကျွန်ုပ်တို့ ပျဉ်းမနားရှိ ရတနာတန်း သိရသည်။ ဝန်ကြီးဌာန သစ်ပင်စိုက်ပွဲတွင် ဝင်အပ်များနှင့် အခြားသစ်ပင် သတင်းစဉ်

မန္တလေး ယူနန်ဗုဒ္ဓဘာသာဘုရားကျောင်းမှ သံဃာအပါး ၃၂၅၀ တို့အား (၈) ကြိမ်မြောက် ဝါတွင်းကာလ ဆွမ်းလောင်းလှူမည်

မန္တလေးမြို့ ယူနန်ဗုဒ္ဓဘာသာဘုရားကျောင်း ဂေါပကအဖွဲ့က ကြီးမှူး၍ (၈) ကြိမ်မြောက် ဝါတွင်းကာလ ဥပုသ်နေ့တိုင်း ဆွမ်းကြီးလောင်းလှူပွဲကို ဇူလိုင်လ ၁၆ ရက် (ဝါဆိုလပြည့်နေ့) မှစ၍ လမ်း၊ ၈၀၊ ၃၁ လမ်းနှင့် ၃၂ လမ်းကြားရှိ ယူနန်ဗုဒ္ဓဘာသာဘုရားကျောင်းရှေ့တွင် စုပေါင်းလောင်းလှူကြမည် ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ယခုနှစ် (၈) ကြိမ်မြောက် လောင်းလှူရာတွင် ဝါဆိုလပြည့်နေ့ မစိုးရိမ်ကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၂၅၀၊ ဝါဆိုလပြည့်ကျော် ၈ ရက်နေ့၌ မဟာဝိသုဒ္ဓါရုံ တိုက်သစ်မှ သံဃာအပါး ၂၅၀၊ ဝါဆိုလကွယ်နေ့၌ မစိုးရိမ်တိုက်သစ်မှ (ပထမအကြိမ်) သံဃာအပါး ၂၅၀၊ ဝါခေါင်လဆန်း ၈ ရက်နေ့၌ ငွေတောင်ကျောင်းနှင့် ကင်းဝန်မင်းကြီးကျောင်းတိုက်မှ သံဃာ ၇၅ ပါးစီ၊ ယဉ်ပုံကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၄၀၊ အတောက်ဝန်ကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၆၀၊ ဝါခေါင်လပြည့်နေ့၌ မစိုးရိမ်တိုက်သစ်မှ (ဒုတိယအကြိမ်) သံဃာအပါး ၂၀၀၊ မျိုးချစ်ကျောင်း (မန်းတောင်ခြေ)မှ သံဃာအပါး ၅၀၊ ဝါခေါင်လပြည့်ကျော်

၈ ရက်နေ့၌ မဟာဝေယံဘုံသာကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၁၀၀၊ ဒဟတ္တောကျောင်း၊ ပတ္တမြားကျောင်း၊ သင်္ဂဇာကျောင်းတိုက်တို့မှ သံဃာအပါး ၅၀ စီ၊ ဝါခေါင်လကွယ်နေ့၌ မိုးကောင်းကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၂၅၀၊ တော်သလင်းလဆန်း ၈ ရက်နေ့၌ အနောက်ထီးလင်းနှင့် ငွေချိုကျောင်းတိုက်တို့မှ သံဃာ ၁၂၅ ပါးစီ၊ တော်သလင်းလပြည့်နေ့၌ အနောက်ခင်မကန်တိုက်မှ သံဃာအပါး ၂၀၀၊ ရတနာပုံတိုက်မှ သံဃာအပါး ၅၀၊ တော်သလင်းလပြည့်ကျော် ၈ ရက်နေ့၌ စကုကျောင်းတိုက်မှ သံဃာ အပါး ၁၅၀၊ ချမ်းသာကြီးတောင်ကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၁၀၀၊ တော်သလင်းလကွယ်နေ့၌ တောင်သမန်ကျောင်းမှ သံဃာ အပါး ၅၀၊ ဆူးခါးကျောင်းမှ သံဃာ ၁၀ ပါး၊ မြင်းဝန်တိုက်မှ သံဃာအပါး ၁၅၀၊ ပုဂံအတွင်းဝန်ကျောင်းမှ သံဃာအပါး ၄၀၊ သီတင်းကျွတ်လဆန်း ၈ ရက်နေ့၌ ပေါင်းလဲတိုက်မှ သံဃာအပါး ၁၀၀၊ ငါးဆူကျောင်း၊ ပေါက်မြိုင်ကျောင်းနှင့် ရေပန်းကျောင်းတို့မှ သံဃာအပါး ၅၀ စီ၊ သီတင်းကျွတ်လပြည့်နေ့၌ မြတောင်ကျောင်းတိုက်မှ သံဃာအပါး ၂၅၀ တို့အား လောင်းလှူကြမည် ဖြစ်သည်။

ယူနန်ဗုဒ္ဓဘာသာဘုရားကျောင်း ဂေါပကအဖွဲ့က ကြီးမှူး၍ ၂၀၁၂ ခုနှစ်မှ စတင်ပြီး ဝါတွင်းကာလ ဥပုသ်နေ့ နံနက်တိုင်း သံဃာအပါး ၂၅၀ တို့အား စုပေါင်း လောင်းလှူခဲ့ရာ နှစ်စဉ်သံဃာအပါး ၃၂၅၀ တို့အား ပင့်ဖိတ်လောင်းလှူနိုင်ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

MYANMAR Digital News Presented by NPE www.mdn.gov.mm

ရွှေဈေး၊ စက်သုံးဆီဈေးနှင့် နိုင်ငံခြားငွေ လဲလှယ်နှုန်း

စက်သုံးဆီဈေးနှုန်း	ရန်ကုန်	မန္တလေး
(က) ဒီဇယ်	တစ်လီတာ ၈၈၀/၉၁၅ ကျပ်	၉၃၅/၉၄၅ ကျပ်
(ခ) အောက်တိုန်း ၉၅	တစ်လီတာ ၈၅၀/၈၉၅ ကျပ်	၉၅၀/၉၆၀ ကျပ်
(ဂ) အောက်တိုန်း ၉၂	တစ်လီတာ ၇၇၀/၈၀၅ ကျပ်	၈၄၅/၈၇၀ ကျပ်
(ဃ) အဆင့်မြင့်ဒီဇယ်	တစ်လီတာ ၈၉၀/၉၂၅ ကျပ်	၉၅၀/၉၆၀ ကျပ်

ရန်ကုန် လက်ကားဈေး  
ဒီဇယ် တစ်လီတာ ၈၆၀/၈၇၅ ကျပ်၊ အဆင့်မြင့်ဒီဇယ် တစ်လီတာ ၈၆၀/၈၈၀ ကျပ်၊ အောက်တိုန်း ၉၂ တစ်လီတာ ၇၆၅/၇၇၅ ကျပ်

(မြန်မာနိုင်ငံစက်သုံးဆီအသင်း)

နိုင်ငံခြားငွေလဲလှယ်နှုန်း  
(က) အမေရိကန် တစ်ဒေါ်လာ = ၁၅၁၂.၀  
(ခ) ဥရောပ တစ်ယူရို = ၁၇၀၄.၅  
(ဂ) တရုတ် တစ်ယွမ် = ၂၂၀.၂၀  
(ဃ) ထိုင်း တစ်ဘတ် = ၄၉.၄၀၄  
(င) မလေးရှား တစ်ရင်းဂစ် = ၃၆၇.၄၈  
(စ) အိန္ဒိယ တစ်ရူပီး = ၂၂.၁၀၄  
(ဆ) ဂျပန် တစ်ရာယန်း = ၁၃၉၉.၂  
(ဇ) တောင်ကိုရီးယား တစ်ရာဝမ် = ၁၂၆.၈၂  
(ဈ) သြစတြေးလျ တစ်ဒေါ်လာ = ၁၀၅၅.၁  
(ည) စင်ကာပူ တစ်ဒေါ်လာ = ၁၁၁၅.၇

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပဟိုဘဏ်ဝက်ဘ်ဆိုက်မှရယူသည်

စာတည်းမှူးချုပ် - ဦးဝင်းရွှေ သတင်းထောက်မှူး - ဦးမြင့်စိုး အငယ်တန်းသတင်းထောက်များ - ဦးအောင်ကျော်ဦး၊ ဦးကိုမင်း၊ ဒေါ်ခင်နန်းယဉ်ဥ၊ ဒေါ်ခင်စုစုလှိုင်၊ ဒေါ်ခင်ဇောထွန်း၊ ဦးအေးမင်းသူ

စာတည်းမှူး - ဦးဝင်းနိုင် သဘာဝပြန်စာတည်းများ - ဦးဇော်ဝင်း၊ ဦးအောင်ကျော်ကျော်

စာတည်းများ - ဦးစန်းအောင်၊ ဦးအောင်စိုး၊ အကြီးတန်းသတင်းထောက်များ - ဦးတိန်းထက်လင်း၊ ဦးနိုင်လင်းကြည်၊ ဦးသက်ထွေး

စာတံပုံသတင်းထောက် - ဦးခင်မောင်ဝင်း

### ကိုယ့်ဝတ္တရားကိုယ် ကျေပွန်အောင်ထမ်းဆောင်

အစိုးရအရာထမ်း၊ အမှုထမ်းတွေဟာ မိမိတို့အပေါ်ကို တရားသဖြင့် ကျရောက်လာတဲ့ တာဝန်ဝတ္တရားတွေကို လူထုနဲ့ တိုင်းပြည်မျက်နှာကိုထောက်ထားပြီး ပြတ်ပြတ်သားသားဆောင်ရွက်စေချင်တယ်။ ဒီလိုမှ ပြတ်ပြတ်သားသား မဆောင်ရွက်ဝံ့ကြရင်လည်း ဆောင်ရွက်ဝံ့တဲ့လူတွေကို နေရာဖယ်ပေးကြစေချင်တယ်။ အစိုးရအမှုထမ်း၊ အရာထမ်းဆိုတာ အမှန်စစ်စစ်တော့ ကိုယ့်ဝတ္တရားကိုယ် ကျေပွန်အောင် ထမ်းဆောင်ဖို့ပဲ။ ကိုယ့်ဝတ္တရားကိုယ်ကျေပွန်ရင် ဘယ်သူမှလည်း ကြောက်ဖို့မလိုဘူး။ ဘယ်သူကမှလည်း လက်ဖျားနဲ့မှ မတို့နိုင်ဘူးဆိုတာ မှတ်ထားကြပါ။

(ပိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း၏ ၁၉၄၇ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၅ ရက်နေ့ အသံလွှင့်မိန့်ခွန်းမှ ကောက်နုတ်ချက်)



○ ရှေ့မှ လက်ရှိကမ္ဘာ့နိုင်ငံများတွင် လူဦးရေဆုလာဘ်ရရှိနေသည့် နိုင်ငံများရှိသကဲ့သို့ လူဦးရေတိုးပွားမှု နည်းလွန်းခြင်းကြောင့် သက်ကြီးလူဦးရေများပြားလာပြီး လုပ်သားအင်အားရှားပါးလာမှု၊ လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးဆိုင်ရာ ငွေကြေးခွဲဝေသုံးစွဲမှု စသည့် ပြဿနာများကို ရင်ဆိုင်နေရသည့် နိုင်ငံများလည်းရှိနေပါကြောင်း။

စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို အားဖြည့်ပေးနိုင် လူဦးရေဆုလာဘ်ကို အကျိုးရှိစွာ အသုံးချနိုင်မည်ဆိုပါက စီးပွားရေးဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုကို အားဖြည့်ပေးနိုင်ပါကြောင်း။ ထို့ပြင် ရွှေ့ပြောင်းသွားလာနေထိုင် အလုပ်လုပ်ကိုင်မှု မြင့်မားနေခြင်းသည် နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံ၏ လူဦးရေပြောင်းလဲမှုတွင် အဓိကကျသည့် အကြောင်းအရာတစ်ခု ဖြစ်ပါကြောင်း။

ထို့ကြောင့် ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအသီးသီးတွင် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ အနေဖြင့်ဖြစ်စေ၊ နိုင်ငံတစ်နိုင်ငံချင်းအနေဖြင့်ဖြစ်စေ အရေးတကြီး ဦးစားပေး ဖြေရှင်းရမည့် လူဦးရေဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများကို ဂရုပြုအာရုံစိုက်မိလာစေရန်နှင့် အလေးထား အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်လာစေရန် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အထိမ်းအမှတ် အခမ်းအနားများကို ကမ္ဘာ့နိုင်ငံအသီးသီးတွင် နှစ်စဉ် ကျင်းပကြပါကြောင်း။ မြန်မာနိုင်ငံတွင်လည်း ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ အခမ်းအနားကို ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ်က စတင်ကျင်းပခဲ့ရာ ယခုနှစ်ဆိုလျှင် အကြိမ်(၃၀)မြောက် ဖြစ်ပါကြောင်း။

#### ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အဖြစ် သတ်မှတ်

ကမ္ဘာ့လူဦးရေသန်း ၅၀၀၀ ပြည့်ခဲ့သည် ၁၉၈၇ ခုနှစ် ဇူလိုင် ၁၁ ရက်ကို ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အဖြစ် ကုလသမဂ္ဂက သတ်မှတ်ပေးခဲ့ပြီး ၁၉၈၉ ခုနှစ်မှစပြီး ယခုလို အခမ်းအနားများ ကျင်းပလာခဲ့ပါကြောင်း။ ကမ္ဘာ့နဲ့ အဝန်း ကျင်းပနိုင်ရန်အတွက် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ ဆောင်ပုဒ်များကို ကုလသမဂ္ဂလူဦးရေရန်ပုံငွေအဖွဲ့က နှစ်စဉ် သတ်မှတ်ပေးခဲ့ရာ ယခုနှစ် ဆောင်ပုဒ်သည် ကတိကဝတ်များကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဖြည့်ဆည်းလို (၂၅)နှစ်မြောက် ICPD ကို ဝုတ်ပြုဖို့ (25 years of the ICPD: Accelerating the promise) ဖြစ်ပါကြောင်း။

အဆိုပါဆောင်ပုဒ်သည် ယခုနှစ် နိုဝင်ဘာလတွင် ကင်ညာနိုင်ငံ နိုင်ရိုဘီမြို့တွင် ကျင်းပပြုလုပ်မည့် (၂၅)နှစ်မြောက် လူဦးရေနေ့ ဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ညီလာခံ အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနား၏ ဆောင်ပုဒ်လည်း



ဒုတိယသမ္မတ ဦးမြင့်ဆွေနှင့် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အထိမ်းအမှတ် ပြခန်းငယ်များကို လှည့်လည်ကြည့်ရှုကြစဉ်။

ဖြစ်ပါကြောင်း။ ယခုနှစ် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ဆောင်ပုဒ်၏ အဓိကဦးတည်ချက်သည် ၁၉၉၄ ခုနှစ်က အီဂျစ်နိုင်ငံ ကိုင်းရိုမြို့တွင် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သည့် လူဦးရေနှင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာညီလာခံ (International Conference on Population and Development -ICPD) က ချမှတ်ခဲ့သည့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များကို ညီလာခံကျင်းပပြီး ခဲ့သည့် (၂၅)နှစ်တာကာလအတွင်း အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်နိုင်မှုနှင့်ပတ်သက်ပြီး ပြန်လည်သုံးသပ်ရန်နှင့် အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဆက်လက်အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်ဖြစ်ပါကြောင်း။ အဓိကဆောင်ရွက်ရမည့်

ကဏ္ဍများသည် မျိုးဆက်ပွားကျန်းမာရေး၊ အမျိုးသမီးများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေးနှင့် ကျား၊ မ တန်းတူညီမျှမှုရရှိရေးတို့ပင်ဖြစ်ပါကြောင်း။

#### ၅၅ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တိုးတက်

မျိုးဆက်ပွားကျန်းမာရေးကဏ္ဍတွင် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ အချက်အလက်များအရ ၁၉၉၄ ခုနှစ်တွင် ခေတ်မီသားဆက်ခြားနည်းလမ်းသုံးစွဲမှုနှုန်းသည် ၅၂ ရာခိုင်နှုန်း ရှိခဲ့ရာမှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ၅၅ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တိုးတက်လာသည်ကို တွေ့ရှိရပါကြောင်း။

ဖွံ့ဖြိုးမှုအားနည်းသော နိုင်ငံများတွင်ရှိသည့် အမျိုးသမီးများ၏ ခေတ်မီသားဆက်ခြားနည်းလမ်း အသုံးပြုမှုသည် ၁၉၉၄ ခုနှစ်တွင် ၁၅ ရာခိုင်နှုန်းသာရှိခဲ့ရာမှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ၃၇ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တိုးတက်သွားခဲ့သည့်အတွက် ကောင်းမွန်သည့် တိုးတက်မှုတစ်ခုပင် ဖြစ်ပါကြောင်း။

ထို့ပြင် ကလေးမွေးဖွားမှုနှုန်းတွင်လည်း ကမ္ဘာပေါ်တွင် ၁၉၉၄ ခုနှစ်က အမျိုးသမီးတစ်ဦးလျှင် ကလေး ၂ ဒသမ ၉ ဦးနှုန်း မွေးဖွားခဲ့ရာမှ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ကလေး ၂ ဒသမ ၅ ဦးနှုန်းအထိ ကျဆင်းလာခဲ့ပါကြောင်း။ ဖွံ့ဖြိုးဆဲ နိုင်ငံများတွင် ၁၉၉၄ ခုနှစ်၌ အမျိုးသမီးတစ်ဦးလျှင် ကလေး ၅ ဒသမ ၆ ဦးနှုန်း မွေးဖွားခဲ့ရာက ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ၃ ဒသမ ၉ ဦးနှုန်းအထိ သိသိသာသာ ကျဆင်းလာခဲ့ပါကြောင်း။

ထို့အတူ ကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင်သေဆုံးမှုနှုန်း ကိုလည်း လျော့ချနိုင်ခဲ့ပြီး ၁၉၉၄ ခုနှစ်၌ အရှင်မွေး ကလေးတစ်သိန်း

တွင် ကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင် ၃၆၉ ဦး သေဆုံးခဲ့ရာမှ ၂၀၁၅ ခုနှစ်၌ ကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင် ၂၁၆ ဦးခန့်သာ သေဆုံးသည်ကို တွေ့ရှိရပါကြောင်း။

မြန်မာနိုင်ငံ၏ လူဦးရေဆိုင်ရာ ဖြစ်ပေါ်တိုးတက်ပြောင်းလဲမှုများအနေဖြင့် ၂၀၁၄ ခုနှစ် သန်းခေါင်စာရင်း အချက်အလက်များကို အခြေခံပြီး လူဦးရေ ခန့်မှန်းတွက်ချက်မှုအရ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် လူဦးရေ ၅၄ သန်းကျော်ရှိပြီး ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ၅၉ သန်းကျော်ခန့် ရှိနိုင်မည်ဟု ခန့်မှန်းထားပါကြောင်း။ လက်ရှိတွင် လူဦးရေဆုလာဘ်ကို ရရှိနေသည့်အတွက် ထိထိမိမိ အသုံးချနိုင်ရန်နှင့် နိုင်ငံတော်၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုစီမံကိန်းများတွင် လူငယ်များ၏ အင်အားကို ထိထိရောက်ရောက် ထည့်သွင်းအသုံးချရန် လိုအပ်သကဲ့သို့ အနာဂတ်တွင် သက်ကြီးလူဦးရေ များပြားလာမည်ဖြစ်သည့်အတွက် လူမှုကာကွယ်စောင့်ရှောက်ရေးစနစ် အားကောင်းလာစေရန် ကြိုတင်ပြင်ဆင်ထားရန် လိုအပ်ပါကြောင်း။

#### အလေးထား အကောင်အထည်ဖော်

မြန်မာနိုင်ငံသည် ICPD တွင် စတင်လက်မှတ်ရေးထိုးချိန်မှစပြီး လုပ်ငန်းလမ်းညွှန်ချက်များကို အလေးထား အကောင်အထည်ဖော် ဆောင်ရွက်ခဲ့ပါကြောင်း။ မိခင်သေဆုံးမှု လျော့ကျစေရေး ဆောင်ရွက်မှုအနေဖြင့် ၁၉၉၀ ပြည့်နှစ်က အရှင်မွေးကလေးတစ်သိန်းတွင် မိခင်သေဆုံးမှု ၄၅၄ ဦး၊ ၂၀၁၄ ခုနှစ် သန်းခေါင်စာရင်းအရ အရှင်မွေးကလေးတစ်သိန်းတွင် မိခင်သေဆုံးမှု ၂၈၂ ဦး ရှိခဲ့ပြီး စာမျက်နှာ ၄ သို့ ○

မြန်မာနိုင်ငံ၏ လူဦးရေဆိုင်ရာ ဖြစ်ပေါ်တိုးတက်ပြောင်းလဲမှုများအနေဖြင့် ၂၀၁၄ ခုနှစ် သန်းခေါင်စာရင်းအချက်အလက်များကို အခြေခံပြီး လူဦးရေ ခန့်မှန်းတွက်ချက်မှုအရ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် လူဦးရေ ၅၄ သန်းကျော်ရှိပြီး ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ၅၉ သန်းကျော်ခန့် ရှိနိုင်မည်ဟု ခန့်မှန်းထားပါကြောင်း။ လက်ရှိတွင် လူဦးရေဆုလာဘ်ကို ရရှိနေသည့်အတွက် ထိထိမိမိ အသုံးချနိုင်ရန်နှင့် နိုင်ငံတော်၏ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုစီမံကိန်းများတွင် လူငယ်များ၏ အင်အားကို ထိထိရောက်ရောက် ထည့်သွင်းအသုံးချရန် လိုအပ်

○ စာမျက်နှာ ၃ မှ ၂၀၁၅-၂၀၁၆ မြန်မာနိုင်ငံ လူ့အခွင့်အရေးနှင့် ကျန်းမာရေး ဆိုင်ရာ အခြေခံအချက်အလက်စစ်တမ်းအရ အရှင်မွေးကလေးတစ်သိန်းတွင် မိခင်သေဆုံးမှု ၁၇၈ ဦးအထိ ကျဆင်းသွားသည်ကို တွေ့ရှိရပြီး ကိုယ်ဝန်ဆောင်မိခင် သေဆုံးနှုန်းအနေဖြင့် မြင့်မားနေဆဲဖြစ်သည်ကို တွေ့ရပါကြောင်း။

မူဝါဒများ ပြင်ဆင်ရေးဆွဲ မျိုးဆက်ပွားကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အခွင့်အရေးများကို လက်လှမ်းမီစေရေးအတွက် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပထမဆုံးသော အမျိုးသားအဆင့်လိင်မှုဆိုင်ရာနှင့် မျိုးဆက်ပွားဆိုင်ရာ ကျန်းမာရေးနှင့် အခွင့်အရေးများ (Sexual and Reproductive Health and Rights) နှင့် စပ်လျဉ်းပြီး မူဝါဒများ ပြင်ဆင်ရေးဆွဲလျက်ရှိပါကြောင်း။ မြန်မာနိုင်ငံတွင် သားဆက်ခြားကျန်းမာရေး စောင့်ရှောက်မှုနှင့် အမျိုးသမီးများ၏ ဘဝအဆင့်အတန်း မြှင့်တင်နိုင်ရန်အတွက် ကမ္ဘာလုံးဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်သည့် မိသားစုကျန်းမာရေးစီမံကိန်း ၂၀၂၀ (Family Planning 2020) ကို ၂၀၁၃ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလက ကတိကဝတ်ပြုခဲ့ပါကြောင်း။ အိမ်ထောင်သည်အမျိုးသမီးများအတွင်း သားဆက်ခြားဆေးဝါး သုံးစွဲမှုနှုန်းသည် ၁၉၉၁ ခုနှစ်တွင် ၁၆ ရာခိုင်နှုန်းရှိခဲ့ရာမှ ၂၀၁၅-၂၀၁၆

မြန်မာနိုင်ငံလူနေမှုဘဝနှင့် ကျန်းမာရေးဆိုင်ရာ အခြေခံအချက်အလက်စစ်တမ်းအရ ၅၁ ရာခိုင်နှုန်းအထိ တိုးတက်လာသော်လည်း လိုအပ်ချက်များရှိနေဆဲဖြစ်ပါကြောင်း။

အမျိုးသမီးများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်နိုင်ရန်အတွက် အမျိုးသားအဆင့် မဟာဗျူဟာစီမံကိန်းများကို ချမှတ်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိရာတွင် ယခုလက်ရှိ ၂၀၁၃-၂၀၂၂ စီမံကိန်းအနေဖြင့် အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါကြောင်း။ အမျိုးသမီးများအား နည်းမျိုးစုံနှင့် ခွဲခြားမှုဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂသဘောတူစာချုပ် (CEDAW)ကိုလည်း ၁၉၉၇ ခုနှစ်တွင် ပါဝင်လက်မှတ်ရေးထိုးခဲ့ပြီးဖြစ်ပါကြောင်း။ မြန်မာနိုင်ငံ၏ ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲပြီး ဟန်ချက်ညီသော ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုစီမံကိန်း ၂၀၁၈-၂၀၃၀ တွင် ကျား၊ မနှင့် အမျိုးသမီးအခွင့်အရေးများ ထည့်သွင်းထားသည်ကို ထင်ထင်ရှားရှားတွေ့ရမည်ဖြစ်ပါကြောင်း။

ဖိတ်ခေါ်ဆောင်ရွက်

မျိုးဆက်ပွားကျန်းမာရေး၊ အမျိုးသမီးများ၏ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်ရေးနှင့် ကျား၊ မ တန်းတူညီမျှမှု ရရှိရေး စသည့်ကဏ္ဍများကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရာတွင် လိုအပ်နေသည့်မူဝါဒများ၊ လုပ်ထုံးလုပ်နည်းများ၊ ဥပဒေသစ်များ ပေါ်ပေါက်လာနိုင်စေရန်နှင့် ရှိပြီးသည်များကိုလည်း လက်ရှိအခြေအနေနှင့်

လိုက်လျောညီထွေဖြစ်အောင် ပြင်ဆင်ဆောင်ရွက်သွားရမည်ဖြစ်ပါကြောင်း၊ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပမှ ဆက်စပ်အဖွဲ့အစည်းများ ပါဝင်လာစေရေးအတွက် ဖိတ်ခေါ်ဆောင်ရွက်နေသကဲ့သို့ မိမိတို့အစိုးရဝန်ကြီးဌာနများကလည်း အမျိုးသားရေးတာဝန်တစ်ရပ်အနေဖြင့် မှတ်ယူဆောင်ရွက်ကြရန်လိုအပ်ပါကြောင်း ပြောကြားသည်။

ရှင်းလင်းတင်ပြ

ထိုနောက် အလုပ်သမား၊ လူဝင်မှုကြီးကြပ်ရေးနှင့် ပြည်သူ့အင်အားဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးသိန်းဆွေက ကတိကဝတ်များကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဖြည့်ဆည်းလို့ (၂၅) နှစ်မြောက် ICPD ကို ဂုဏ်ပြုစို့ (25 years of the ICPD: Accelerating the promise) ဆောင်ပုဒ်နှင့်စပ်လျဉ်းသည့် အချက်အလက်များကို Power Point ဖြင့် ရှင်းလင်းတင်ပြသည်။

ယင်းနောက် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂဌာန ညှိနှိုင်းရေးမှူး၊ လူသားချင်းစာနာမှုဆိုင်ရာ ညှိနှိုင်းရေးမှူး Mr. Knut Ostby က ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အထိမ်းအမှတ်အခမ်းအနား ကျင်းပရခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရှင်းလင်းပြောကြားသည်။

ထိုနောက် မိသားစုစီမံကိန်းနှင့်ပတ်သက်သည့် ဗီဒီယိုနှင့် ၂၀၁၉ ခုနှစ် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့ဆောင်ပုဒ်ဖြစ်သည့် ကတိကဝတ်များကို အရှိန်အဟုန်ဖြင့် ဖြည့်ဆည်းလို့ (၂၅)

နှစ်မြောက် ICPD ကိုဂုဏ်ပြုစို့ (25 years of the ICPD: Accelerating the promise) ဆောင်ပုဒ်နှင့်ပတ်သက်သည့် Animation Video Clip ကို ပြသသည်။

ယင်းနောက် Association of Francois-Xavier Bagnoud (AFXB Myanmar) လူငယ်အဖွဲ့က ငွေရတုသဘင်ညီလာခံကဗျာကို ရွတ်ဆိုကြပြီး အခမ်းအနားကို ရုပ်သိမ်းလိုက်သည်။

လှည့်လည်ကြည့်ရှု

အခမ်းအနားအပြီးတွင် ဒုတိယသမ္မတသည် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီးများ၊ အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်လာကြသည့် ဧည့်သည်တော်များနှင့်အတူ စုပေါင်းမှတ်တမ်းတင်ဓာတ်ပုံရိုက်ပြီး ခန်းမအတွင်း ခင်းကျင်းပြသထားသည့် ကမ္ဘာ့လူဦးရေနေ့အထိမ်းအမှတ်ပြခန်းငယ်များကို လှည့်လည်ကြည့်ရှုအားပေးသည်။

ထိုနောက် ဒုတိယပိုင်းအစီအစဉ်များကို ဆက်လက်ကျင်းပပြီး လူဦးရေနှင့် ဖွံ့ဖြိုးမှုဆိုင်ရာ နိုင်ငံတကာညီလာခံမတိုင်မီ အခြေအနေနှင့် ညီလာခံနောက်ပိုင်း မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပြောင်းလဲသွားသော အခြေအနေများနှင့်ပတ်သက်၍ အမျိုးသမီးများ၊ လူငယ်များ၏ သဘောထားအမြင်များကို ဆွေးနွေးခြင်း၊ မေးခွန်းများမေးမြန်းခြင်းနှင့် ပြန်လည်ဖြေကြားခြင်းတို့ကို ဆောင်ရွက်ကြသည်။ သတင်းစဉ်

ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ ခုနှစ်) ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီအစည်းအဝေး (၂၄ / ၂၀၁၉) ကျင်းပ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁ ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ ခုနှစ်) ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီအစည်းအဝေး (၂၄ / ၂၀၁၉) ကို ယနေ့နံနက် ၁၀ နာရီတွင် ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော် D ဆောင် ဒုတိယထပ် အစည်းအဝေးခန်းမ၌ ကျင်းပသည်။

တက်ရောက်

အစည်းအဝေးသို့ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ ခုနှစ်) ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ဒုတိယနာယက ပြည်သူ့လွှတ်တော် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဦးထွန်းအောင် (ခ) ဦးထွန်းထွန်းဟိန်၊ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ (၂၀၀၈ ခုနှစ်) ပြင်ဆင်ရေး ပူးပေါင်းကော်မတီဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ အမျိုးသားလွှတ်တော် ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဦးအေးသာအောင်၊ ပူးပေါင်းကော်မတီအတွင်းရေးမှူး ဒေါက်တာမြတ်ဉာဏစိုး၊ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး ဦးဌေးဝင်းအောင် (ခ) ဦးပြုံးချို၊ အဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ကြသည့် နိုင်ငံရေးပါတီများမှ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များနှင့် တပ်မတော်သားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်များ၊ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ရုံးမှ တာဝန်ရှိသူများတက်ရောက်ကြသည်။

သတင်းစဉ်



ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒုတိယပိုင်းချုပ်ကြီးရဲအောင် တရုတ်သံအမတ်ကြီးအား လက်ခံတွေ့ဆုံ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁ နယ်စပ်ရေးရာ ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဒုတိယပိုင်းချုပ်ကြီး ရဲအောင်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး မစ္စတာ ချန်းဟိုင်အား ယနေ့ နံနက် ၁၁ နာရီတွင် ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး၏ ဧည့်ခန်းမ၌ လက်ခံတွေ့ဆုံသည်။



နေသည် ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေး၊ ရခိုင်ပြည်နယ် တည်ငြိမ်အေးချမ်းရေး၊ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးနှင့် နေရပ်စွန့်ခွာရွှေ့ပြောင်း ဒုက္ခသည်များအား ပြန်လည်လက်ခံနိုင်ရေး၊ မြန်မာနိုင်ငံ မြောက်ပိုင်းရှိ နှစ်နိုင်ငံ နယ်နိမိတ်ထိစပ်နေသော ရှမ်းပြည်နယ်နှင့်

ကချင်ပြည်နယ်များ၌ ဖွံ့ဖြိုးရေး လုပ်ငန်းများကို ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေး၊ တရုတ်ပြည်သူ့သမ္မတနိုင်ငံအနေဖြင့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ နယ်စပ်ဒေသဖွံ့ဖြိုးရေး စီမံကိန်းများ ဆောင်ရွက်နိုင်ရန်အတွက် နယ်စပ်ရေးရာဝန်ကြီးဌာနနှင့် ပူးပေါင်း၍ ထိစပ်နေသော

သန်းဖြင့် သုံးနှစ်အတွက် စုစုပေါင်း အမေရိကန်ဒေါ်လာ သန်း ၃၀ ထောက်ပံ့ ကူညီပေးရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စနှင့် နှစ်နိုင်ငံ ရှေ့ဆက်လက် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စများနှင့်စပ်လျဉ်း၍ ရင်းနှီးပွင့်လင်းစွာ အမြင်ချင်းဖလှယ်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ သတင်းစဉ်

အာဇာနည်မိမိတို့သို့ လာရောက်သည့် မိဘပြည်သူများအနေဖြင့် Drone ယာဉ်များ လှူဆောင်ထားခြင်း၊ လွှတ်တင်ခြင်းများ မပြုလုပ်ရန် ကြိုတင်အသိပေးကြော်ငြာခြင်း။

အာဇာနည်မိမိတို့သို့ လာရောက်သည့် မိဘပြည်သူများအနေဖြင့် ဆောက်ပါ ဝတ္ထုများကို လှူဆောင်၍ အာဇာနည်မိမိတို့သို့ ဝင်ရောက်ခွင့် မပြုကြောင်း၊ ကြိုတင်အသိပေးကြော်ငြာခြင်း။

လက်ကိုင်စက်အမျိုးမျိုး	ဝန်ထမ်းဝန်ထမ်းအမျိုးမျိုး
အလံအမျိုးမျိုး	နိဗ္ဗာန်အမျိုးမျိုး
လက်ကိုင်စက်အမျိုးမျိုး	ပုလင်းပုလင်းအမျိုးမျိုး
လက်မရာ အမျိုးမျိုး	အလံတိုင်ဆောင်ရာတွင် အသုံးပြုသည့် တုတ်နှင့် ဓာတ်ပိုင်း၊ ဝပ်ပိုင်းများ
မီးဖြန့်အမျိုးမျိုး	

သစ်တောတွေစိမ်း ရေမြေထိန်း ဖွံ့ဖြိုးကမ္ဘာ လွန်ရှည်ကြာ

### တပ်မတော်သား ပြည်သူ့လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦး အစားထိုးပြောင်းလဲ

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ကြေညာချက်အမှတ် (၁၁၆/၂၀၁၉) ၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၁၀ ရက် (၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်)

တပ်မတော်သား ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦး အစားထိုးပြောင်းလဲခြင်း

၂၀၁၅ ခုနှစ်၊ နိုဝင်ဘာလ ၈ ရက်နေ့တွင် ကျင်းပခဲ့သည့် ဒုတိယ အကြိမ် ပါတီစုံဒီမိုကရေစီ အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲတွင် တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်က အမည်စာရင်းတင်သွင်းထားသော တပ်မတော် သား ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦးကို အမည်စာရင်း ပြောင်းလဲ လိုကြောင်း ပြည်သူ့လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေပုဒ်မ ၃၃ နှင့်အညီ အကြောင်းကြားချက်အရ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က စိစစ် ပြီး ၁၅-၅-၂၀၁၈ ရက်စွဲပါ ကော်မရှင်၏ကြေညာချက်အမှတ် (၆၁/၂၀၁၈) တွင် ဖော်ပြထားသည့် အောက်ဖော်ပြပါ တပ်မတော်သား ပြည်သူ့လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ်တစ်ဦးအား ယှဉ်တွဲပါအတိုင်း အစားထိုးပြောင်းလဲလိုက် သည်။

ကြည်း ၂၆၆၆၆	အစား	ကြည်း ၁၉၇၆၈
ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး သန့်ဇော်		ဒုတိယဗိုလ်မှူးကြီး သန်းဦးလွင်
	(လှသိန်း)	ဥက္ကဋ္ဌ
		ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

### ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီကို နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြု

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ကြေညာချက်အမှတ် ( ၁၁၆ / ၂၀၁၉ )

၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၁၀ ရက် ( ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက် )

ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ (Chin National League For Democracy Party ) ကို နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခြင်း

ရန်ကင်းတိုင်းဒေသကြီး၊ ဒဂုံမြို့သစ်(မြောက်ပိုင်း)မြို့နယ်၊ (၄၅)ရပ်ကွက်၊ ပြည်ထောင်စုလမ်းမ၊ အမှတ် (၁၀၉၇)တွင် ပါတီရုံးချုပ်ဖွင့်လှစ်ထားရှိသော ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ ( Chin National League For Democracy Party ) ကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်နေ့မှ စ၍ နိုင်ငံရေးပါတီများမှတ်ပုံတင်ခြင်း ဥပဒေပုဒ်မ ၉ နှင့်အညီ မှတ်ပုံတင် ခွင့်ပြုကြောင်း ကြေညာလိုက်သည်။

ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ (Chin National League For Democracy Party ) ၏ မှတ်ပုံတင်အမှတ်သည် (၁၁၆) ဖြစ်ပါသည်။

(လှသိန်း)

ဥက္ကဋ္ဌ

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

### မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီကို နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြု

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ကြေညာချက်အမှတ် ( ၁၂၀ / ၂၀၁၉ )

၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၁၀ ရက် ( ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက် )

မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party ) ကို

နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခြင်း

မွန်ပြည်နယ်၊ မော်လမြိုင်မြို့၊ မြိုင်သာယာရပ်ကွက်၊ (၂၂)လမ်း၊ အမှတ်(၃၂၄)တွင် ပါတီရုံးချုပ်ဖွင့်လှစ်ထားရှိသော မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party) ကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်နေ့မှစ၍ နိုင်ငံရေးပါတီများ မှတ်ပုံတင်ခြင်းဥပဒေပုဒ်မ ၉ နှင့်အညီ မှတ်ပုံတင် ခွင့်ပြုကြောင်း ကြေညာလိုက်သည်။

မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party) ၏ မှတ်ပုံတင်အမှတ် သည် (၁၁၇) ဖြစ်ပါသည်။

(လှသိန်း)

ဥက္ကဋ္ဌ

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

### နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုထားခြင်းကို ပယ်ဖျက်၍ ပါတီအားပျက်သိမ်း

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ကြေညာချက်အမှတ် ( ၁၁၉ / ၂၀၁၉ )

၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၁၀ ရက် ( ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက် )

နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုထားခြင်းကို ပယ်ဖျက်၍ ပါတီအားပျက်သိမ်းခြင်း

၁။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်သည် ချင်းအမျိုးသား ဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (Chin National Democratic Party) ကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၂၁)၊ ၂၇-၅-၂၀၁၀ ရက်စွဲပါ ကြေညာချက်အမှတ် (၆၀/၂၀၁၀) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ချင်းတိုးတက်ရေးပါတီ (Chin Progressive Party) ကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၂၆)၊ ၁-၆-၂၀၁၀ ရက်စွဲပါ ကြေညာချက်အမှတ် (၆၆/၂၀၁၀) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ ချင်းဒီမိုကရေစီ အဖွဲ့ချုပ်ပါတီကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၇၅)၊ ၁၅-၇-၂၀၁၄ ရက်စွဲပါ ကြေညာချက်အမှတ် (၂၅/၂၀၁၄) ဖြင့် လည်းကောင်း နိုင်ငံရေးပါတီများ အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခဲ့ပါသည်။

၂။ ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (Chin National Democratic Party)၊ ချင်းတိုးတက်ရေးပါတီ (Chin Progressive Party) နှင့် ချင်း ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီတို့ပူးပေါင်း၍ ပါတီတစ်ခုတည်းအဖြစ် ဖွဲ့စည်းပြီး ပါတီလုပ်ငန်းများဆောင်ရွက်လိုပါသဖြင့် ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ ချုပ်ပါတီ (Chin National League For Democracy Party) အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုပါရန် လျှောက်ထားခဲ့ရာ ကော်မရှင်က လိုအပ်သလို စိစစ်ပြီး ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ (Chin National League For Democracy Party) ကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၁၁၆)၊ ၁၁-၇-၂၀၁၉ ရက်စွဲပါကြေညာချက်အမှတ်(၁၁၆/၂၀၁၉)ဖြင့် မှတ်ပုံတင် ခွင့်ပြုပါသည်။ ထိုသို့မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခဲ့သည့်အတွက် ပြည်ထောင်စု ရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ နိုင်ငံရေးပါတီများမှတ်ပုံတင်ခြင်း နည်းဥပဒေ ၂၅ အရ ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (Chin National Democratic Party)၊ ချင်းတိုးတက်ရေးပါတီ (Chin Progressive Party) နှင့် ချင်းဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီတို့ကို နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားခြင်းမှ ပယ်ဖျက်၍ ပါတီများကိုပျက်သိမ်းရမည် ဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ ပျက်သိမ်းလိုက်သောပါတီများ၏ ပါတီတစ်ခုချင်းစီပိုင် ပါတီပိုင်ပစ္စည်း များအားလုံးကို ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီ (Chin National League For Democracy Party) ပိုင်ပစ္စည်းများအဖြစ် စာရင်းပြောင်း လက်ခံရယူဆောင်ရွက်သွားရမည် ဖြစ်ပါသည်။

၃။ သို့ဖြစ်ပါ၍ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က နိုင်ငံရေးပါတီ အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားသည့် ချင်းအမျိုးသားဒီမိုကရက်တစ်ပါတီ (Chin National Democratic Party)၊ ချင်းတိုးတက်ရေးပါတီ (Chin Progressive Party) နှင့် ချင်းဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ်ပါတီတို့ကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်နေ့မှစ၍ နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားခြင်း အားပယ်ဖျက်၍ ပါတီကိုလည်းပျက်သိမ်းကြောင်း ကြေညာလိုက်သည်။

(လှသိန်း)

ဥက္ကဋ္ဌ

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

### နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုထားခြင်းကို ပယ်ဖျက်၍ ပါတီအားပျက်သိမ်း

ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံတော် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင် ကြေညာချက်အမှတ် ( ၁၂၁ / ၂၀၁၉ )

၁၃၈၁ ခုနှစ်၊ ဝါဆိုလဆန်း ၁၀ ရက် ( ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက် )

နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုထားခြင်းကို ပယ်ဖျက်၍ ပါတီအားပျက်သိမ်းခြင်း

၁။ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်သည် မွန်ဒေသလုံးဆိုင်ရာ ဒီမိုကရေစီပါတီကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၁၃)၊ ၂၄-၅-၂၀၁၀ ရက်စွဲပါ ကြေညာ ချက်အမှတ် (၅၁/၂၀၁၀) ဖြင့် လည်းကောင်း၊ မွန်အမျိုးသားပါတီ (Mon National Party) ကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၅၈)၊ ၁၀-၇-၂၀၁၂ ရက်စွဲပါ ကြေညာချက်အမှတ် (၃၄/၂၀၁၂) ဖြင့်လည်းကောင်း နိုင်ငံရေးပါတီများ အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခဲ့ပါသည်။

၂။ မွန်ဒေသလုံးဆိုင်ရာ ဒီမိုကရေစီပါတီနှင့် မွန်အမျိုးသားပါတီ ( Mon National Party) တို့ပူးပေါင်း၍ ပါတီတစ်ခုတည်းအဖြစ် ဖွဲ့စည်းပြီး ပါတီ လုပ်ငန်းများ ဆောင်ရွက်လိုပါသဖြင့် မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party) အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုပါရန် လျှောက်ထားခဲ့ရာ ကော်မရှင်က လိုအပ်သလိုစိစစ်ပြီး မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party) ကို မှတ်ပုံတင်အမှတ် (၁၁၇)၊ ၁၁-၇-၂၀၁၉ ရက်စွဲပါ ကြေညာချက်အမှတ် (၁၂၀/၂၀၁၉)ဖြင့် မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုပါသည်။ ထိုသို့ မှတ်ပုံတင်ခွင့်ပြုခဲ့သည့် အတွက် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်၏ နိုင်ငံရေးပါတီများ မှတ်ပုံတင်ခြင်းနည်းဥပဒေ ၂၅ အရ မွန်ဒေသလုံးဆိုင်ရာ ဒီမိုကရေစီပါတီနှင့် မွန်အမျိုးသားပါတီ (Mon National Party) တို့ကို နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားခြင်းမှ ပယ်ဖျက်၍ ပါတီများကို ပျက်သိမ်းရမည်ဖြစ်ပါသည်။ ထိုသို့ ပျက်သိမ်းလိုက်သောပါတီများ၏ ပါတီတစ်ခုချင်းစီပိုင် ပါတီပိုင်ပစ္စည်း များအားလုံးကို မွန်ညီညွတ်ရေးပါတီ (Mon Unity Party) ပိုင် ပစ္စည်းများအဖြစ် စာရင်းပြောင်းလက်ခံရယူဆောင်ရွက်သွားရမည် ဖြစ်ပါ သည်။

၃။ သို့ဖြစ်ပါ၍ ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်က နိုင်ငံရေးပါတီ အဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားသည့် မွန်ဒေသလုံးဆိုင်ရာဒီမိုကရေစီပါတီနှင့် မွန်အမျိုးသားပါတီ ( Mon National Party) တို့ကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ ၁၁ ရက်နေ့မှစ၍ နိုင်ငံရေးပါတီအဖြစ် မှတ်ပုံတင်ထားခြင်းအား ပယ်ဖျက်၍ ပါတီကိုလည်း ပျက်သိမ်းကြောင်း ကြေညာလိုက်သည်။

(လှသိန်း)

ဥက္ကဋ္ဌ

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်

### မိတာခတက်သော်လည်း မကွေးမြို့၌ စည်ပင် ရေမိတာခများ တိုးကောက်ရန် အစီအစဉ် မရှိသေး

မကွေး ဇူလိုင် ၁၁  
လျှပ်စစ်ဝန်ကြီးဌာန၏ မိတာခယူနစ်နှုန်း တိုးမြှင့်သတ်မှတ်မှု မြင်တက်လာခဲ့ သော်လည်း မကွေးမြို့အတွင်း ရေဖြန့်ဝေရေးလုပ်ငန်းဆိုင်ရာ ရေမိတာခ နှုန်းထားများကို တိုးမြှင့်ကောက်ခံရန် လက်တလော အစီအစဉ်မရှိသေး ကြောင်း မကွေးမြို့နယ် စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့မှ သိရသည်။

“လက်ရှိကတော့ ရေခွန်တိုးကောက်ဖို့ အစီအစဉ်မရှိသေးဘူး။ ရေရှည်မှာ အရှုံးပြုလာရင်တော့ အစိုးရအဖွဲ့ကို တင်ပြပြီးမှ ဘယ်လိုစီစဉ်ဆောင်ရွက် ရမယ်ဆိုတာ စည်ပင်ကော်မတီက ဆုံးဖြတ်ပါမယ်” ဟု မကွေးမြို့နယ် စည်ပင် သာယာရေးအဖွဲ့ အမှုဆောင်အရာရှိ ဦးမြင့်မြတ်က ပြောသည်။

စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့၏ မိတာခကုန်ကျငွေမှာ (အခွန်နှုန်းဟောင်းအရ) တစ်လ ကျပ်သိန်း ၁၅၀ ပျမ်းမျှဖြစ်ပြီး မြို့တော်ခန်းမ၊ ဈေးနှင့် ပန်းခြံများအတွက် ကျပ် သိန်း ၂၀ ကျော်၊ လမ်းမီးများအတွက် ကျပ် ၂၃ သိန်းကျော်နှင့် စက်ရေ တွင်းများလည်ပတ်ရန် ကျပ် ၁၀၃ သိန်းကျော် မိတာခခံပေးဆောင်နေရသည်။

“ဘတ်ဂျက်မှာက မိတာခခွန်ကို နှုန်းထားဟောင်းနဲ့ပဲ ဆွဲထားတာ။ ဘတ်ဂျက်ပြီးဖို့က သုံးလလိုသေးတယ်။ ဒီကာလမှာတော့ အခွန်ရငွေနဲ့ မိတာခ ကွာခြားချက်အရှုံးကို ရင်ဆိုင်ရမှာပဲ။ အခြားအခွန်ရငွေတွေကနေ စိုက်သုံးရ မယ့် သဘောပါ။ တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းတွေအတွက် နည်းနည်းတော့ လျော့သွားလိမ့်မယ်” ဟု အမှုဆောင်အရာရှိ ဦးမြင့်မြတ်က သုံးသပ်ပြောသည်။

၂၀၁၉-၂၀၂၀ ဘဏ္ဍာနှစ်၌ စည်ပင်ဝင်ငွေခွန်အရပ်ရပ်အား ငွေကျပ် သန်း ၁၅၈၀ ကျော် ကောက်ခံရရှိရန် လျာထားပြီး မကွေးမြို့ရှိ လမ်း၊ တံတား၊ ရေပေးဝေရေး စသည့် တည်ဆောက်ရေးလုပ်ငန်းများအတွက် တိုင်းဒေသကြီး အစိုးရ ထောက်ပံ့ငွေနှင့် စည်ပင်ဝင်ငွေများမှ ငွေကျပ် သန်း ၁၃၀၀ ကျော် အသုံးပြုသွားမည်ဖြစ်သည်။

မကွေးမြို့ရှိ ဌာနဆိုင်ရာများတွင် ရေမိတာများ တပ်ဆင်အသုံးပြုလျက် ရှိပြီး ဘုန်းကြီးကျောင်းနှင့် စာသင်တိုက်ကြီးအချို့အတွက် ရေအခမဲ့ လျှူဒါန်း ဖြန့်ဝေမှုများလည်း ဆက်လက်လုပ်ဆောင်နေကြောင်း ရေမိတာ တစ်ယူနစ် ကျပ် ၅၀၀ နှုန်းဖြင့် ရေတိုင်ပေါင်း ၃၅၇၀ တိုင်၊ တစ်လ ကျပ် ၆၅၀၀ နှုန်းဖြင့် ရေတိုင်ပေါင်း ၉၄ တိုင် စုစုပေါင်း ရေတိုင် ၃၆၆၅ တိုင်ကို ပြည်သူများက သုံးစွဲနေပြီး လပေးရေတိုင်များကိုလည်း ရေမိတာပြောင်းလဲတပ်ဆင်မှုများ လုပ်ဆောင်သွားမည်ဖြစ်ကြောင်း မကွေးမြို့နယ် စည်ပင်သာယာရေးအဖွဲ့မှ သိရသည်။  
ဇေယျတု(မကွေး)

# အို - ရာပြည့်မိခင် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်

စိန်မောင်တင်

မြန်မာနိုင်ငံ၏ ပညာရေးသမိုင်းတွင် အဆင့်မြင့်ပညာ သင်ကြားရေးအတွက် အင်အားစုအဖြစ် အစိုးရလက်ထက် ၌ ပထမဆုံး တည်ထောင်ဖွင့်လှစ်ခဲ့သော ကျောင်းသည် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ဖြစ်သည်။

### စတင်ဖွင့်လှစ်

အင်္ဂလိပ်ကိုလိုနီအစိုးရသည် ၁၈၅၂ ခုနှစ်၌ ဒုတိယအကြိမ် အင်္ဂလိပ်-မြန်မာစစ်ပွဲအပြီး အောက် မြန်မာနိုင်ငံကို သိမ်းပိုက်၍ ရန်ကုန်မြို့၌ ကာလကတ္တား တက္ကသိုလ် လက်အောက်ခံဖြစ်သော ရန်ကုန်ကောလိပ် (Rangoon College) ကို ၁၈၇၈ ခုနှစ်၌ စတင်ဖွင့်လှစ် ခဲ့သည်။ ၁၉၀၆ ခုနှစ်၌ အစိုးရကောလိပ် (Government College) ဟူ၍လည်းကောင်း၊ ၁၉၂၀ ပြည့်နှစ် မတိုင်မီ ကာလ၌ ယူနီဗာစတီကောလိပ်ဟူ၍ အဆင့်ဆင့် ပြောင်းလဲဖွင့်လှစ်ခဲ့သည်။ ၁၉၂၀ ပြည့်နှစ်၌ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ် အက်ဥပဒေပြဋ္ဌာန်း၍ ယူနီဗာစတီကောလိပ် နှင့် ဂျပ်ဆင်ကောလိပ်တို့ကို ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် လက်အောက်ခံ ကောလိပ်များအဖြစ်ထားရှိပြီး သီးခြားလွတ်လပ်သော တက္ကသိုလ်အဖြစ် ၁၉၂၀ ပြည့်နှစ် ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့တွင် စတင်တည်ထောင်ဖွင့်လှစ် ခဲ့သည်။ အဆိုပါ တက္ကသိုလ်ကို စတင်ဖွင့်လှစ်ပြီး ဒီဇင်ဘာလ ၅ ရက်နေ့၌ပင် တက္ကသိုလ်ကျောင်းသား ကျောင်းသူကြီးများက ယင်းအက်ဥပဒေအား လက်မခံ နိုင်၍ မကျေနပ်သောကြောင့် ထိုသူတို့ကိုယ်တိုင် ဦးဆောင်သပိတ်မှောက်ခဲ့သည်။ အထက်ပါကျောင်းသား သပိတ်ကြီးနှင့်အတူ ပေါက်ဖွားလာသည်မှာ “အမျိုးသား ကျောင်း” များဖြစ်သည်။

ကျောင်း - အ.ထ.က(၂)ဒဂုံမြို့နယ်၌ ရန်ကုန်မြို့ပြ အမွေအနှစ်အဖွဲ့ (Yangon Heritage Trust) က အပြာရောင်ကမ္ဘည်းပြား (The Blue Plaque) ကို တပ်ဆင်ခဲ့သည်။ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလ ၂ ရက် (အမျိုးသားနေ့)၌ပင် ရာပြည့်အကြို အခမ်းအနား ကျင်းပ ၍ မဂ္ဂဇင်းနှင့် ပြက္ခဒိန်၊ အထိမ်းအမှတ်ပစ္စည်းများကို ထုတ်ဝေဖြန့်ချိလျက်ရှိပါသည်။



### မွေးထုတ်ပေးခဲ့သောထင်ရှားသူများ

ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ရာပြည့်သဘင်ပွဲတော်ကြီး နှင့်ပတ်သက်သော လှုပ်ရှားဆောင်ရွက်မှုများရှိခဲ့ပါသည်။ ပြင်ပပုဂ္ဂိုလ်များက ရာပြည့်အကြိုစာအုပ်များ ရေးသား ထုတ်ဝေခြင်း၊ ကျောင်းသား ကျောင်းသူဟောင်းများက အမှတ်တရစာအုပ်များ ထုတ်ဝေခြင်းများဆောင်ရွက်ခဲ့သည်။ စိတ်ပညာအသင်းကြီးက ကြီးမှူး၍ ပညာရေးဝန်ကြီးဟောင်း၊ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်၊ မန္တလေးတက္ကသိုလ်ပါမောက္ခချုပ် ဟောင်း၊ စိတ်ပညာပါမောက္ခဟောင်း ဒေါက်တာကျော်စိန် ဦးဆောင်လျက် ၂၀၁၂ ခုနှစ် မတ်လ ၃ ရက် (စနေနေ့) က ရန်ကုန်မြို့၊ မြန်မာကွန်ဗင်းရှင်းစင်တာ၌ ည ၇ နာရီမှ ည ၁၂ နာရီအထိ ကျင်းပခဲ့သည့် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ရာပြည့်အကြို ဂီတပဒေသာကပွဲကြီး “တစ်ခါတုန်းက တက္ကသိုလ်” တစ်ခုလည်း ထူးခြားစွာပေါ်ထွက်လာခဲ့သည်။ တစ်ဖန် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် အနုပညာအသင်းက ကြီးမှူး၍ ၂၀၁၂ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလ ၃၀ ရက် (တနင်္ဂနွေနေ့) ၌ ရန်ကုန်မြို့ အမျိုးသားဇာတ်ရုံ၌ ကျင်းပခဲ့သည့် “လွမ်း ဆွတ်တမ်းတ၊ တက္ကသိုလ်ဘဝ” ဂီတပဒေသာကပွဲကြီး သည်လည်း ည ၇ နာရီမှ ည ၁၂ နာရီကျော်သည်အထိ ဖျော်ဖြေတင်ဆက်ခဲ့သော ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ရာပြည့်အကြို အထိမ်းအမှတ်ပွဲကြီးတစ်ခု ဖြစ်ခဲ့လေသည်။

ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်နှင့်တွဲဖက်ထားသော ကောလိပ် များမှာ ဆေးကောလိပ်၊ အင်ဂျင်နီယာကောလိပ်၊

စိုက်ပျိုးရေးကောလိပ်နှင့် ဆရာဖြစ်သင်ကောလိပ် တို့ဖြစ်သည်။ ၁၉၂၅ ခုနှစ်၌ မန္တလေးကောလိပ်ကို ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်လက်အောက်ခံကောလိပ်အဖြစ် စတင် ထူထောင်ဖွင့်လှစ်ခဲ့သည်။ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်၌ ရန်ကုန် တက္ကသိုလ်ကျောင်းသားများသမဂ္ဂစည်းမျဉ်းနှင့်အညီ ၁၉၃၁ ခုနှစ် ဇန်နဝါရီလ ၉ ရက်နေ့တွင် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ကျောင်းသားများသမဂ္ဂ အလုပ်အမှုဆောင်အဖွဲ့ (Student

ဖျော်ဖြေခဲ့သည်။ ကျောင်းသား ကျောင်းသူများ၏ အသင်းအဖွဲ့တို့က ဈေးဆိုင်ခန်းနှင့် ပျော်ရွှင်စရာ ကစားပွဲများကို အဓိပတိလမ်းမကြီးတစ်လျှောက်၌ လည်းကောင်း၊ ပြင်ပဈေးဆိုင်ခန်းများကို တက္ကသိုလ် ရိပ်သာလမ်းမကြီးပေါ်ရှိ ရွှေရတုသဘင် မှုန့်ဦးကြီးနှစ်ခု အကြား၌ လည်းကောင်း၊ ပညာရေးတက္ကသိုလ်ဝင်း၌ လည်းကောင်း ဖွင့်လှစ်ရောင်းချခဲ့ကြပေသည်။ ရန်ကုန် စက်မှုတက္ကသိုလ် ဝိသုကာကျောင်းသား ကျောင်းသူများ က အဆိုပါ ရွှေရတုသဘင်မှုန့်ဦးကြီးသုံးခု၏ ဒီဇိုင်းပုံစံကို ရေးဆွဲပြီး ကြိမ်နှင့်ဝါးနှစ်မျိုးတည်းသာ အသုံးပြုလျက် တည်ဆောက်ခဲ့ကြသည်။

### စတင်ကျင့်သုံးခဲ့

မှုန့်ဦးကြီးတစ်ခုမှာ တက္ကသိုလ်ရိပ်သာ လမ်းမကြီး ပေါ်ရှိ ကမာရွတ်အပိုင်းကြီး (ယခု ကမာရွတ်လမ်းဆုံ မီးပွိုင့်) အနီးတွင်လည်းကောင်း၊ အခြားမှုန့်ဦးကြီး တစ်ခုမှာ တက္ကသိုလ်ရိပ်သာလမ်းမကြီးပေါ်ရှိ အင်းလျားလမ်းမပွိုင့်အနီးတွင်လည်းကောင်း၊ တတိယ မှုန့်ဦးကြီးတစ်ခုမှာ အဓိပတိလမ်းမကြီး၏ ပင်မဝင် ပေါက်ထိပ်ရှေ့၌လည်းကောင်း ဆောက်လုပ်ခဲ့သည်။ အဆိုပါ ရွှေရတုသဘင်ကြီးစတင်ကျင်းပသော ဒီဇင်ဘာ လ ၁ ရက်၊ ၂ ရက်နေ့တို့၌ မိုးသည်းထန်စွာရွာသွန်းသည့် အကြားမှပင် ပွဲတော်လာပရိသတ်များ စည်ကား သိုက်မြိုက်စွာ အဆက်မပြတ်လာရောက်ကြသည်။ ဒီဇင်ဘာလ ၃၊ ၄၊ ၅ ရက်နေ့ တို့၌ ကြက်ပျံမကျစည်ကား လှသော်လည်း ၅ ရက်နေ့ ညပိုင်း၌ အကြောင်းကြောင့် ကြောင့် ပွဲတော်ကြီးရပ်နားခဲ့ရပါသည်။ ၁၉၇၀ ပြည့်နှစ် ဒီဇင်ဘာလ ၆ ရက်နေ့ နံနက် ၆ နာရီ၌ မြန်မာနိုင်ငံ တစ်ဝန်းလုံးတွင် လက်ယာကပ်မောင်းစနစ် စတင်ကျင့် သုံးခဲ့ပါသည်။

### စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာကျင်းပ

ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် စိန်ရတုသဘင်ပွဲတော်ကြီးကို ၁၉၉၅ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ ၇ ရက်နေ့အထိ စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာ ကျင်းပခဲ့သည်။ ၁၉၉၅ ခုနှစ် ဇွန်လမှစတင်၍ ဒီဇင်ဘာလကုန်သည်အထိ လစဉ် အဆက်မပြတ် ကျင်းပခဲ့သည်။ နေ့ကျောင်းသား ကျောင်းသူများအလိုက် လည်းကောင်း၊ အဆောင်လိုက် လည်းကောင်း လက်ရှိမျိုးဆက်သစ် ကျောင်းသား ကျောင်းသူများနှင့် စစ်ကြိုခေတ်၊ စစ်ပြီးခေတ် ကျောင်းသား ကျောင်းသူဟောင်းကြီးများ၏ တွေ့ဆုံပွဲ များ၊ ညစာစားပွဲများ၊ ငွေပဒေသာပင်စိုက်ထူပွဲများ၊ အမှတ်တရအထိမ်းအမှတ် သစ်ပင်စိုက်ပွဲများ ကျင်းပခဲ့ရာ ပျော်ရွှင်ကြည်နူးစွာ ငယ်ဘဝပုံရိပ်များဖြင့် ပါဝင်ဆင်နွှဲ ခဲ့ကြပေသည်။ ထို့အပြင် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် အမှတ်တရ ဟောပြောပွဲများ၊ ဘာသာရပ်အလိုက် သုတေသန စာတမ်းဖတ်ပွဲများ၊ နိုင်ငံတကာသုတေသနစာတမ်းဖတ်ပွဲ များကို ကျင်းပခဲ့သည်။ ကျောင်းသား ကျောင်းသူဟောင်း ကြီးများအား သက်ကြီးပူဇော်ပွဲကို ကျင်းပခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ်မှတ်တမ်းများပြုတွင် တက္ကသိုလ်တံဆိပ်များ၊ ဘွဲ့ဝတ်စုံများ၊ ဘွဲ့လက်မှတ်များ၊ မှတ်တမ်းဓာတ်ပုံများကို ပြသခဲ့သည်။ အမျိုးသားဇာတ်ရုံ၌ ခေတ်အလိုက် ဝတ်စားဆင်ယင်မှုပြပွဲကို ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သည်။

### ဖွင့်လှစ်ရောင်းချ

တက္ကသိုလ်မောင်နှင့် ကာယအလှမယ်ပြိုင်ပွဲနှင့် အခြားအားကစားပြိုင်ပွဲများကို လည်းကောင်း၊ ဂုဏ်ပြု တေးသီချင်းပြိုင်ပွဲ၊ စာပေ-ဝတ္ထု၊ ကဗျာ၊ ဆောင်းပါးပြိုင်ပွဲ တို့ကိုလည်း ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သည်။ ပျော်ပွဲရွှင်ပွဲများ အနေဖြင့် ပဒေသာကပွဲ၊ ရုပ်ရှင်ရက်သတ္တပတ်ပြပွဲ၊ ဆိုင်ခန်းများ ရောင်းချခြင်းတို့ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ် ကောလိပ်များမှ အသင်းအဖွဲ့များက စိန်ရတုသဘင် အဆောက်အဦပတ်လည်၌ ဆိုင်ခန်းပေါင်း ၈၀ ကျော် ဖွင့်လှစ်ရောင်းချခဲ့သည်။

ထိုစဉ်က “အမျိုးသားကောလိပ်” ဟူ၍ ထူထောင်ခဲ့ သော်လည်း အကြောင်းကြောင်းကြောင့် ရေရှည်မရပ် တည်နိုင်ခဲ့ပေ။ သို့ရာတွင်ဗမာပြည်၏ အနယ်နယ် အရပ်ရပ်ရှိ အမျိုးသားကျောင်းများသည် ၁၉၆၅ ခုနှစ် ဖေဖော်ဝါရီလ ၁ ရက်နေ့၌ တော်လှန်ရေးကောင်စီ အစိုးရက ကျောင်းများအားလုံးကို ပြည်သူပိုင်သိမ်းသည့် အချိန်တိုင်အောင် ရှင်သန်ရပ်တည်လျက် မျိုးချစ် စိတ်ဓာတ်ပြည့်ဝ၍ တိုင်းပြည်အကျိုးဆောင်ရွက်နိုင် သည့် ပုဂ္ဂိုလ်အများအပြားကို မွေးထုတ်ပေးနိုင်ခဲ့သည်။

### နှစ်တစ်ရာပြည့်အခါသမယသို့

၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်၊ မြန်မာ့ ရုပ်ရှင်၊ မြို့မအမျိုးသားကျောင်းတို့သည် နှစ်တစ်ရာ ပြည့်အချိန်အခါသမယသို့ ရောက်ရှိပေတော့မည်။ မြန်မာ့ရုပ်ရှင်ခရီး နှစ်တစ်ရာပြည့်အကြို အစီအစဉ် များကို မြန်မာနိုင်ငံရပ်ရှင်အစည်းအရုံးက ဦးဆောင်၍ စတင်လှုပ်ရှား ဆောင်ရွက်နေဆဲဖြစ်သည်။ ထို့အတူ ရန်ကုန်မြို့ရှိ မြို့မအမျိုးသားအထက်တန်းကျောင်းနှင့် မြို့မအမျိုးသမီးအထက်တန်းကျောင်း အ.ထ.က (၂)ဒဂုံ နှင့် အ.ထ.က(၃)ဒဂုံ တို့ကလည်း ရာပြည့်သဘင် အကြိုအဖြစ် ၂၀၁၇ ခုနှစ်ကတည်းက စတင်လှုပ်ရှား ဆောင်ရွက်လျက်ရှိပါသည်။ ၂၀၁၈ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၁၈ ရက်နေ့ ရန်ကုန်မြို့၊ မြို့မအမျိုးသားအထက်တန်း



Union) ကို စနစ်တကျ ဖွဲ့စည်းတည်ထောင်ခဲ့သည်။ သူဌေးဦးညိုက ကျောင်းသားသမဂ္ဂအဆောက်အဦကို ဆောက်လုပ်လျှူဒါန်းခဲ့သည်။ အဆိုပါကျောင်းသားသမဂ္ဂမှ နိုင်ငံခေါင်းဆောင်များ၊ မျိုးချစ်ပုဂ္ဂိုလ်များကို မွေးထုတ်ခဲ့ သည်။ (ပုံစံအားဖြင့်- ဗိုလ်ချုပ်အောင်ဆန်း၊ သခင်နု၊ ဦးဗဆွေ၊ ဦးကျော်ငြိမ်း၊ ဦးသိန်းဖေဖြင့် စသည် နိုင်ငံရေး ခေါင်းဆောင်များ)

### အထိမ်းအမှတ် ကျောင်းသားပွဲတော်များ

ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်သည် ဒုတိယကမ္ဘာစစ်ကြီးကို ကြိုကြိုခံ၍ကျော်ဖြတ်ခဲ့ရာ စစ်ပြီးကာလ ၁၉၄၅ ခုနှစ်၌ ငွေရတုသဘင်ကို ကျင်းပရန် အခွင့်မသာခဲ့ချေ။ ၁၉၄၇ ခုနှစ်၌ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ကို ပြန်လည်ဖွင့်လှစ်ပြီး နောက်ပိုင်း၌ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ကျောင်းသားသမဂ္ဂက ဦးဆောင်၍ ကျောင်းသားပွဲတော်များ ကျင်းပခဲ့ရာ ၁၉၆၀ ပြည့်နှစ်၌ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်နှစ် (၄၀) ပြည့် အထိမ်း အမှတ်အဖြစ် ကျောင်းသားပွဲတော်ကို ကျင်းပခဲ့သည်။

၁၉၇၀ ပြည့်နှစ်၌ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်နှစ် (၅၀) ပြည့် ရွှေရတုသဘင်အဖြစ် ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ ၅ ရက်နေ့ အထိ တက္ကသိုလ်နယ်မြေ၌ ကျင်းပခဲ့သည်။ ယင်းပွဲတော်၌ သုတေသနစာတမ်းဖတ်ပွဲများ၊ သိပ္ပံပြပွဲ၊ ဓာတ်ပုံမှတ်တမ်း ပြပွဲ၊ ပန်းချီနှင့် ဝိသုကာပြပွဲ (တက္ကသိုလ်ပုံရိပ်၊ ပုံကြမ်းများ)၊ ပဒေသာကပွဲများ(တက်ရောက်ဆဲ ကျောင်းသား ကျောင်းသူ များနှင့် ကျောင်းသား ကျောင်းသူဟောင်းများ)၊ အဆို၊ အတီးပြိုင်ပွဲများ (တက်ရောက်ဆဲကျောင်းသား ကျောင်းသူ များ)၊ ပြင်ပအငြိမ်ပွဲများဖြင့် စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာ ကျင်းပခဲ့လေသည်။ ထို့အပြင် ရွှေရတုသဘင် အထိမ်း အမှတ် အမှတ်တရပစ္စည်းများ-ပို့စကတ်ရှစ်မျိုးနှင့်ပြက္ခဒိန် တို့ကို ထုတ်ဝေရောင်းချခဲ့သည်။ ပဒေသာကပွဲများကို ဇာတ်စင်(၁)-ဆေးတက္ကသိုလ်(၁) မြက်ခင်းပြင်၊ ဇာတ်စင်(၂)-မန္တလေးဆောင်နှင့် အမရဆောင်အကြား ကွက်လပ်၊ ဇာတ်စင်(၃)-ဝိဇ္ဇာမြက်ခင်းပြင်တို့၌ တင်ဆက် ခဲ့သည်။

စီးပွားရေးတက္ကသိုလ်နှင့် ဘွဲ့နှင့်သဘင်အကြားရှိ ကွက်လပ်၌ အဆိုပြိုင်ပွဲ အတီးပြိုင်ပွဲ(မယ်ဒလင်၊ တယော၊ စောင်း၊ ပတ္တလား) တို့ကိုလည်းကောင်း၊ ပညာရေး တက္ကသိုလ်၌ ကောလိပ်မြိုင်အငြိမ်၊ တက္ကသိုလ်စာတိုက်ရှေ့ ၌ ရွှေနှင့်ဆီအငြိမ်တို့ဖြင့်လည်းကောင်း ကျင်းပ

# နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံး နဝမအကြိမ်မြောက် ဝါဆိုသင်္ကန်းဆက်ကပ်လှူဒါန်းပွဲ ကျင်းပ

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁

နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံး၏ နဝမအကြိမ်မြောက် ဝါဆိုသင်္ကန်း ဆက်ကပ်လှူဒါန်းပွဲအခမ်းအနားကို ယနေ့နံနက် ၁၀ နာရီတွင် နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံး ရုံးအမှတ် (၅၄) နေပြည်တော်၌ ကျင်းပသည်။ (ယာပုံ)

အခမ်းအနားသို့ နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေဆိုင်ရာခုံရုံး ဥက္ကဋ္ဌ ဦးမျိုးညွန့်နှင့်ဇနီး ဒေါ်ဌေးရည်၊ ခုံရုံးအဖွဲ့ဝင်များဖြစ်ကြသော ဦးတင်မောင်မြင့်၊ ဦးမြင့်ဝင်း၊ ဦးခင်မောင်ချို၊ ဒေါ်ခင်ဌေးကြွယ်၊ ဒေါ်လှမျိုးနွယ်၊ ဦးကျော်ဆန်းနှင့် အရာထမ်းအမှုထမ်းများ တက်ရောက်ကြသည်။

ရှေးဦးစွာ ဧည့်ပရိသတ်များက နေပြည်တော် မြင်ထူးသာကျောင်းတိုက် ဆရာတော်ထံမှ ငါးပါးသီလံယူဆောင်တည်ကြသည်။ ဆက်လက်၍ ဆရာတော်၊ သံဃာတော်များ ရွတ်ပွားသရဇ္ဈာယ်တော်မူသည့် အနွှာရယ်ကင်း ပရိတ်တရားတော်များကို နာယူကြပြီး နိုင်ငံတော်ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ဆိုင်ရာခုံရုံးဥက္ကဋ္ဌနှင့် အဖွဲ့ဝင်များက ဆရာတော်၊ သံဃာတော်များထံ ဝါဆို



သင်္ကန်းနှင့် လှူဖွယ်ဝတ္ထုပစ္စည်းများ ဆက်ကပ်လှူဒါန်းကြသည်။ တိုက် ရေစက်သွန်းလောင်း အမျိုးပေးကြပြီး ဆရာတော်၊ သံဃာတော်များအား ထိုနောက် ဆရာတော်ထံမှ အနုမောဒနာတရားနာယူ၍ လှူဒါန်းမှုအစုစု နေ့ဆွမ်းဆက်ကပ်လှူဒါန်းကြသည်။ သတင်းစဉ်



ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ်နှင့်အဖွဲ့၊ ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးစိုးအောင်၊ ပြည်နယ်ဝန်ကြီး ဝိုင်းမျိုးကြီး ဖုန်းတင့်တို့ မြေပုံမြို့တောင်ပေါ်ရပ်ကွက်ရှိ IDP စခန်းတွင် နေထိုင်သူများနှင့် တွေ့ဆုံစဉ်။

## ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာအထူးကိုယ်စားလှယ် မြေပုံမြို့နယ်အတွင်းရှိ ပြန်လည်နေရာချထားရေးစခန်းတွင် နေထိုင်သူများနှင့်တွေ့ဆုံ

မြေပုံ ဇူလိုင် ၁၁

ရခိုင်ပြည်နယ် စစ်တွေမြို့၌ ရောက်ရှိနေသော ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် Mrs. Christine Schraner Burgener နှင့်အဖွဲ့သည် လူမှုဝန်ထမ်း၊ ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဦးစိုးအောင်၊ ပြည်နယ်ဝန်ကြီး ဝိုင်းမျိုးကြီးဖုန်းတင့်တို့နှင့်အတူ ယနေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် မြေပုံမြို့နယ်အတွင်းရှိ ပြန်လည်နေရာချထားရေးစခန်းတွင် နေထိုင်သူများနှင့် တွေ့ဆုံသည်။

အားပေးစကားပြောကြား

ရှေးဦးစွာ အထူးကိုယ်စားလှယ်နှင့်အဖွဲ့သည် ၂၀၁၂ ခုနှစ်တွင် ဖြစ်ပွားခဲ့သော ပဋိပက္ခများကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာခဲ့ရပြီး ယခုအခါ နိုင်ငံတော်က အိမ်ရာများ ပြန်လည်တည်ထောင်ပေးခဲ့ကာ အခြေချ နေထိုင်လျက်ရှိသည့် ရခိုင်တိုင်းရင်းသားများကို မြေပုံမြို့ ကံသာထွက်ဝ ရပ်ကွက်ရှိ ရပ်ကွက်အုပ်ချုပ်ရေးမှူးရုံး၌တွေ့ဆုံ၍ နေထိုင်စားသောက် မှုအခြေအနေများ၊ လိုအပ်ချက်များကို မေးမြန်း၍ ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေး၊ လူမှုရေး၊ စီးပွားရေးလုပ်ငန်းများ ပိုမိုကောင်းမွန်စေရေး အတွက် အားပေးစကားပြောကြားသည်။

ထိုနောက် အထူးကိုယ်စားလှယ်နှင့်အဖွဲ့သည် မြေပုံမြို့နယ် ကျေးလက်ဒေသဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်ရေးဦးစီးဌာန မြို့နယ်ဦးစီးမှူးရုံး၌ ရခိုင် အမျိုးသမီးငယ်များအဖွဲ့နှင့် တွေ့ဆုံသည်။

တွေ့ဆုံမေးမြန်း

ဆက်လက်၍ အထူးကိုယ်စားလှယ်နှင့်အဖွဲ့သည် ဒုတိယဝန်ကြီး၊ ပြည်နယ်ဝန်ကြီးတို့နှင့်အတူ မြေပုံမြို့ တောင်ပေါ်ရပ်ကွက်ရှိ IDP စခန်းသို့ သွားရောက်၍ နေထိုင်စားသောက်မှုအခြေအနေများ၊ ပညာ သင်ကြားနေမှုနှင့် ကျန်းမာရေးစောင့်ရှောက်ပေးနေမှုအခြေအနေ များကို တွေ့ဆုံမေးမြန်းသည်။

ထိုနောက် အထူးကိုယ်စားလှယ်နှင့်အဖွဲ့သည် အဆိုပါ IDP စခန်းရှိ အမျိုးသမီးများနှင့်မိန်းကလေးငယ်များစင်တာ၌ စခန်းရှိ အမျိုး သမီးနှင့် မိန်းကလေးငယ်များအား တွေ့ဆုံသည်။

ယင်းနောက် မြေပုံမြို့မှ စစ်တွေမြို့သို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိပြီး စစ်တွေမြို့ရှိ ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော်သို့သွားရောက်၍ ရခိုင်ပြည်နယ် လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌ ဦးစံကျော်လှနှင့် တွေ့ဆုံပြီး Royal Sittwe Hotel ၌ စစ်တွေမြို့ရှိ အမျိုးသမီးအဖွဲ့အစည်းများနှင့် တွေ့ဆုံသည်။

သတင်းစဉ်

## တရုတ်-မြန်မာ စီးပွားရေးစင်္ကြံနှင့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒေသတွင်း မဟာဗျူဟာတန်ဖိုး အလှည့်အပြောင်း ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ဆွေးနွေးပွဲ ကျင်းပမည်

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၁

“တရုတ်-မြန်မာ စီးပွားရေးစင်္ကြံနှင့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒေသတွင်း မဟာဗျူဟာတန်ဖိုး အလှည့် အပြောင်း” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ဆွေးနွေးပွဲတစ်ရပ်ကို ဇူလိုင် ၁၃ ရက် မွန်းလွဲ ၁ နာရီတွင် ရန်ကုန် မြို့သိမ်ဖြူလမ်း သတင်းနှင့်စာနယ်ဇင်းလုပ်ငန်း (ရုံးချုပ်)ရှိ ရွှေဥဒေါင်းခန်းမ၌ ကျင်းပမည် ဖြစ်သည်။

ဆွေးနွေးပွဲကို ပြန်ကြားရေးနှင့်ပြည်သူ့ဆက်ဆံရေးဦးစီးဌာနရှိ မြန်မာ့ရေးရာ လေ့လာရေးအဖွဲ့ (Centre for Myanmar Affairs Studies)က မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီအသွင် ကူးပြောင်းမှုလုပ်ငန်းစဉ်ကို အထောက်အပံ့ဖြစ်စေမည့် နိုင်ငံရေး၊ စီးပွားရေး၊ လူမှုရေး ဆိုင်ရာများတွင် ပြည်သူများ အကျိုးဖြစ်ထွန်းစေရန် ရည်ရွယ်ချက်ဖြင့် ပုံမှန်ကျင်းပခြင်း ဖြစ်သည်။

ဆွေးနွေးပွဲတွင် တရုတ်-မြန်မာ စီးပွားရေးစင်္ကြံလမ်းမ (China-Myanmar Economic Corridor- CMEC)ကို နှစ်နိုင်ငံအစိုးရများ၏ သဘောတူညီချက်ဖြင့် စတင်အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းသည် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒေသတွင်း မဟာဗျူဟာတန်ဖိုး အလှည့်အပြောင်းကို ဆောင်ကြဉ်းပေးနိုင်ကြောင်း တွေ့မြင်ရသဖြင့် ၎င်းအခွင့်အလမ်းကို အဓိအရ ဆုပ်ကိုင်နိုင်ရန် ကြိုးစားသည့် ခြေလှမ်းတစ်ရပ်ဖြစ်ကြောင်း၊ တရုတ်နိုင်ငံ၏ ရပ်ဝန်း နှင့်လမ်းကြောင်း မဟာဗျူဟာစီမံကိန်း (Belt and Road Initiative-BRI) ဖော်ဆောင် မှုနှင့် မြန်မာ့ဒီမိုကရေစီ အသွင်ကူးပြောင်းမှုတို့ တိုက်ဆိုင်မှုနှင့် ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်မှုတို့မှ နှစ်နိုင်ငံ၏ နိုင်ငံရေးနှင့် စီးပွားရေးအပြောင်းအလဲများဖြစ်ပေါ်ခဲ့ပြီး အခွင့်အလမ်းစာမျက်နှာ သစ်ဖွင့်လှစ်ရန် ဖြစ်ပေါ်လာကြောင်း စသည်ဖြင့် ဆွေးနွေးကြမည်ဖြစ်ရာ စိတ်ဝင်စားသူများ တက်ရောက်နိုင်ကြောင်း သိရသည်။

သတင်းစဉ်

**ကမ္ဘာရေးရာ** ဆွေးနွေးပွဲ

ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ် -  
 “တရုတ်-မြန်မာ စီးပွားရေးစင်္ကြံ နှင့် မြန်မာနိုင်ငံ၏ ဒေသတွင်းမဟာဗျူဟာတန်ဖိုး အလှည့်အပြောင်း”

အချိန်နှင့် ခန့်မှန်းချက် -  
 နေ့လယ် ၁၀၀၀ နာရီမှ ၃:၀၀ အထိ (၁၃.၇.၂၀၁၉)

ခန့်မှန်း -  
 သတင်းနှင့် စာနယ်ဇင်းလုပ်ငန်း (ရုံးချုပ်)၊ ရွှေဥဒေါင်းခန်းမ၊ သိမ်ဖြူလမ်း၊ ရန်ကုန်မြို့

ဦးစီမံကိန်း -  
 ဦးစံကျော်လှ

### စာမျက်နှာ ၆ မှ

ရုပ်ရှင်ရက်သတ္တပတ်ပြပွဲကို နဝဒေရုပ်ရှင်ရုံ၌ ၁၉၉၅ ခုနှစ် နိုဝင်ဘာလ ၁၀ ရက်နေ့မှ ၁၆ ရက်နေ့အတွင်း ပြသခဲ့ရာ “ပန်းတွေနဲ့ဝေ” အစရှိသည့် ရုပ်ရှင်ဇာတ်ကား များ၊ မြန်မာ့ရုပ်မြင်သံကြားမှလည်း “ကောလိပ်ဂျင်” အစရှိသည့် ဇာတ်ကားများကို ပြသခဲ့သည်။ တက္ကသိုလ်စာတိုက်ရှေ့ကွက်လပ်၌ စာအုပ်ဆိုင်ကို ကျောပြု၍ ပဒေသာကပွဲကို ဒီဇင်ဘာလ ၁ ရက်နေ့မှ ၄ ရက်နေ့အထိ၊ ညနေ ၆ နာရီမှ ည ၁၀ နာရီအထိ

နယ်တက္ကသိုလ်ကောလိပ်များနှင့် ရန်ကုန်မြို့ပေါ်ရှိ တက္ကသိုလ်ကောလိပ်များမှ ကျောင်းသား ကျောင်းသူ များက ပါဝင်တင်ဆက်ပေးနေကြောင်း သိရသည်။

**ရာပြည့်သဘင်ကြီး ကျင်းပနိုင်ရေး**  
 ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ရွှေရတုသဘင်ကျင်းပခဲ့စဉ်က အထိမ်းအမှတ်စာစောင် စာအုပ်ကြီးသုံးအုပ်နှင့် ပွဲတော် အတွင်း နေ့စဉ်လက်ကမ်းစာစောင်များ ထုတ်ဝေနိုင်ခဲ့ပါ သည်။ အဆိုပါပွဲတော်ကြီးပြီးစီးသည့်အခါ မှတ်တမ်း စာအုပ်အဖြစ် မထုတ်ဝေနိုင်ခဲ့ပါ။ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် စိန်ရတုသဘင်ပွဲတော်ကြီး၌ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်သမိုင်း

စာအုပ်၊ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်စိန်ရတုသဘင်အထိမ်း အမှတ်စာစောင်အမှတ်(၁)၊ နိုင်ငံသမိုင်းသုတေသန စာစောင်၊ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ရက်စွဲသမိုင်း၊ နေ့ကျောင်းသားများ မဂ္ဂဇင်း၊ မန္တလေးဆောင် ကျောင်းသားများ မဂ္ဂဇင်းနှင့် အခြားကျောင်းဆောင် အချို့ကလည်း အထိမ်းအမှတ် မဂ္ဂဇင်းများ၊ အခြားအဖွဲ့အစည်းအသီးသီးကလည်း စာစောင်များကို ထုတ်ဝေခဲ့ကြပါသည်။ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် စိန်ရတု သဘင်အထိမ်းအမှတ် စာစောင် အမှတ်(၂) သည် ၁၉၉၆ ခုနှစ် စက်တင်ဘာလအတွင်း ထုတ်ဝေခဲ့ရာ ပွဲတော်ကြီး၏

ဖြစ်စဉ်မှတ်တမ်းများကို စုစည်းဖော်ပြနိုင်ခဲ့ပါသည်။ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ရာပြည့်သဘင်ပွဲတော်ကြီး ကျင်းပနိုင်ရေးအတွက် နိုင်ငံတကာနှင့် မြန်မာပြည်တွင်းရှိ ရန်ကုန်တက္ကသိုလ် ကျောင်းသား ကျောင်းသူဟောင်းကြီး များသည် စိတ်အား၊ လူအား၊ စေတနာအား၊ ငွေအား တို့ဖြင့် ပိုင်းဝန်းကူညီဆောင်ရွက်ပေးကြပါရန် တိုက်တွန်း နှိုးဆော်ရင်းဖြင့် တက္ကသိုလ်၊ ကောလိပ်များ၏ မိခင်ဖြစ် သည့် ရန်ကုန်တက္ကသိုလ်ကြီး၏ ရာပြည့်သဘင်ကြီးကို စည်ကားသိုက်မြိုက်စွာ ပါဝင်ဆင်နွှဲကြပါစို့ဟူ၍ ဖော်ပြ အပ်ပါသည်။ ။

# အထက်ရဲရွာ၊ အထက်ကျိုင်းတောင်း၊ သူဌေးရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်းတွေကို လာမည့် နှစ်နှစ်၊ သုံးနှစ်အတွင်း ပြီးစီးအောင် နိုင်ငံတော်က လုံလောက်တဲ့ ငွေလုံးငွေရင်းဘတ်ဂျက်ကို ချထားပေးပြီးဖြစ်

ဒုတိယဝန်ကြီး ဒေါက်တာထွန်းနိုင်

## ဓာတ်အားအပြောင်းအလဲနှင့်သူတို့အမြင် စကားပိုင်း

ဓာတ်အားအပြောင်းအလဲနှင့် သူတို့အမြင်စကားပိုင်းတွင် ပါမောက္ခ ဒေါက်တာအောင်ထွန်းသက်၊ လျှပ်စစ်နှင့်စွမ်းအင်ဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး ဒေါက်တာထွန်းနိုင်၊ မြန်မာနိုင်ငံအထည်ချုပ် လုပ်ငန်းရှင်များအသင်း အထွေထွေအတွင်းရေးမှူး ဒေါ်ခိုင်ခိုင်နွယ်၊ Miss Universe Myanmar (2016) ထက်ထက်ထွန်းနှင့် ဦးကိုကို (စက်မှုတက္ကသိုလ်) တို့ ပါဝင်ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်များကို မြန်မာ့အသံနှင့် ရုပ်မြင်သံကြားမှ ထုတ်လွှင့်ခဲ့သည်။ အဆိုပါစကားပိုင်းတွင် ဆွေးနွေးခဲ့သည်များကို ဖော်ပြအပ်ပါသည်။

ရှင်မင်း



ဒုတိယဝန်ကြီး ဒေါက်တာထွန်းနိုင်



ပါမောက္ခ ဒေါက်တာအောင်ထွန်းသက်



ဒေါ်ခိုင်ခိုင်နွယ်



ထက်ထက်ထွန်း

(ယမန်နေ့မှအဆက်)

ထက်ထက်ထွန်း။ ။ဒုတိယဝန်ကြီး ဆွေးနွေးပြောပြ သွားတဲ့အပေါ်မှာ ထပ်ပြီး ဆွေးနွေး ချင်တာ ရှိပါတယ်။ အခု ထပ်တိုးကောက်ခံမှာက တကယ် ပြည်သူတွေသုံးတဲ့ ပမာဏလောက်ကို ပေးနေရတာ မဟုတ်သေးဘူးလို့လည်း ကြားသိရပါတယ်။ ကိုယ်တကယ် သုံးခွဲသလောက် မပေးရသေးဘူးဆိုတာ ပြည်သူတွေသိဖို့ လိုအပ်နေသေးတယ်လို့ ထင်ပါတယ်။ အရင်ကတည်းက ဘာလို့ တိုးမကောက်ဘဲ အခုဘာလို့ တိုးကောက်တယ် ဆိုတာကို ပြည်သူတွေက သိချင်ကြပါတယ်။

ဒုတိယဝန်ကြီး။ ။တကယ်တမ်းပြောရရင်အရင်က နိုင်ငံကို စီမံခန့်ခွဲတဲ့ စနစ်က ဆိုရှယ် လစ်စနစ်နဲ့ သွားခဲ့ပါတယ်။ ဒီစနစ်မျိုးတွေမှာ အစစအရာရာ နိုင်ငံတော်က တာဝန်ယူတာဆိုတဲ့ သဘောမျိုးဆန်ပါတယ်။ ဒါကြောင့်မို့ ကြီးကြီးမားမား စိုက်ထုတ်ပြီး အနှံ့ခံ ဆောင်ရွက် ကြတာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလိုဆောင်ရွက်တဲ့ နိုင်ငံရဲ့ ဖွံ့ဖြိုး တိုးတက်မှုနဲ့ Market Orientation ကို အခြေခံ ဆောင်ရွက်တဲ့ နိုင်ငံရဲ့ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုက ကွာခြားပါတယ်။ ဒီနေ့မှာတော့ နိုင်ငံရဲ့စနစ်က ပြောင်းလဲသွားပြီး Open Market Policy ကို ပြောင်းလဲကျင့်သုံးနေပြီဖြစ်ပါတယ်။ ခုနက ဆွေးနွေးသွားကြသလို အရင်စနစ်မှာပဲ ဖွေးဖွား ကြီးပြင်းလာပြီး အကျင့်ပါနေကြတယ်။ အခုပြောင်းလဲတဲ့ အခါ အကျင့်ပါပြီး ဘာဖြစ်လို့ တိုးကောက်ကြသလဲ။

ပုံမှန်နှုန်းကို ချဉ်းကပ်ကြသလဲဆိုတဲ့ အတွေးလေးတွေဖြစ်ပါတယ်။ ပြည်သူတွေအနေနဲ့လည်း ပြောင်းလဲဖို့ လိုအပ်လာ နေပြီဆိုတဲ့ အချက်တစ်ခုဖြစ်ပါတယ်။

ဒေါက်တာအောင်ထွန်းသက်။ ။ အလကား နီးပါးရတဲ့ သူတို့တန်ရာတန်ကြေး ပေးပါပြောရင် မပေးချင်ဘူး။ တန်ရာတန်ကြေးပေးပါလို့ ပြောရတဲ့သတ္တိက မနည်းလှဘူး။ အဲဒီတော့ subsidy ဆိုတာဟာ ဘယ်မှာကျင့်သုံးသလဲဆိုရင် အုပ်ချုပ်ရေးပုံစံနဲ့ အုပ်ချုပ်တဲ့အစိုးရတွေမှာ ကျင့်သုံးလေ့ရှိတယ်။ ဈေးနှုန်းတွေ သတ်မှတ်ထားတယ်။ ပြည်သူတွေရဲ့ ထောက်ခံမှုတွေ ရယူတဲ့ပုံစံပါ။ အစိုးရက subsidy လုပ်မယ်။ ပြဿနာ ဘာရှိလဲဆိုရင် အဲဒီလို ကြာရှည်လုပ်တော့ အစိုးရက ကြာတော့မခံနိုင်တော့ဘူး။ ဒီဆွေးနွေးပွဲမှာ အရေးကြီးတဲ့ စကားလုံးတစ်ခုက Good Governance ပါ။ နိုင်ငံတော်မှာ ကောင်းမွန်တဲ့ စီမံအုပ်ချုပ်တဲ့စနစ်ရှိဖို့ လိုတယ်။ ဘဏ္ဍာ ငွေထဲကနေ subsidy လုပ်နေရင် နိုင်ငံ ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုလုပ်ဖို့ တခြားသုံးစွဲ ငွေမရှိတော့ဘူး။ အဲဒီဟာကို နားလည်မှုရှိဖို့လို တယ်။

တစ်ယောက်ချင်းအနေနဲ့ကတော့ ဒါကြီး လာမပြောနဲ့ အိမ်မှာ မိတစ် ဓာတ်သွားပြီ။ ဒါပဲ ရှင်းပေးပါ။ ကျွန်တော့တွေ မသိချင်ဘူး ပြောမှာပဲ။ နောက်တစ်ခုက အစိုးရလို့ ပြောရင် အစိုးရက ဘယ်သူလဲ။ အစိုးရဆိုတာ ကိုယ်ပဲ။ ဒါကြောင့် ဒီငွေဟာလည်း ကိုယ့်ငွေပဲ။ အစိုးရဆိုမှာ ကိုယ့်ပိုင်ငွေ မရှိဘူး။

အစိုးရငွေက ပြည်သူပေးထားတာကို စီမံခန့်ခွဲတာပါပဲ။ ကာလတို မကြည့်ပါနဲ့။ ကျွန်တော်အနေနဲ့ စိတ်မကောင်း တာက မီးဆိုတာ ဘာမှန်းမသိတဲ့သူတွေရဲ့အသံတွေ မကြားရဘူး။ တစ်နှစ်ပတ်လုံး မီးမရတဲ့သူတွေ အများကြီး ရှိသေးတယ်။ သူတို့အတွက် ဘာလုပ်ပေးမလဲ။ ဒါဆိုရင် ကိုယ်က အနစ်နာခံရမလား။ ဒီလိုလည်း မပြောပါဘူး။

ဒီတာဝန်ကို အစိုးရက ယူရမှာပါ။ လိုအပ်ရင်လည်း အမှန်းခံရမှာပါ။ အစိုးရအနေနဲ့ အခုလို အမှန်းခံဆောင်ရွက် နိုင်တဲ့သတ္တိလည်း လိုပါတယ်။ အချစ်ပဲ ခံချင်ရင်လည်း ရေရှည်မှာ နိုင်ငံအတွက် မကောင်းပါဘူး။ အခုလိုရဲရဲတင်းတင်း ဆောင်ရွက်တာကို ကြိုဆိုရမှာပါ။ ပူးပေါင်းပါဝင်ရမှာပါ။

ဒုတိယဝန်ကြီး။ ။ကျွန်တော်တို့ နိုင်ငံမှာ ရေအားနဲ့ သဘာဝဓာတ်ငွေ့ကိုအဓိကထားပြီး ဓာတ်အားထုတ်လုပ်ဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ ကျောက်မီးသွေး သုံးစက်ရုံဆိုလို့ တီကျစ်စက်ရုံတစ်ခု ရှိပါတယ်။ အဲဒီတော့ ရာခိုင်နှုန်းအားဖြင့် ၂ ရာခိုင်နှုန်းကနေ ၂ ရာခိုင်နှုန်းလောက်ပဲ ထုတ်လုပ်ပါတယ်။ ကျွန်တော်တို့ ရေအားဘက်ကနေ ၅၅ ရာခိုင်နှုန်းလောက် ရှိပြီးတော့ ကျွန်တော်က Gas Turbine ကနေ ထုတ်ပါတယ်။ လတ်တလော သတင်းစာမှာ ဖိတ်ခေါ် လိုက်တဲ့ဟာက သဘာဝဓာတ်ငွေ့ကိုပဲ အသုံးပြုရဦးမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအကြောင်းရင်းက ဒီနေ့ ဓာတ်အားတွေ မလုံ လောက်ဘူး။ ကျွန်တော်တို့ ဖြေရှင်းရမှာ တစ်နှစ်၊ နှစ်နှစ် အတွင်း ဖြေရှင်းပေးရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလို တစ်နှစ်၊ နှစ်နှစ် အတွင်း ဖြေရှင်းပေးနိုင်ဖို့အတွက် အဖြေရှာတော့ သဘာဝ ဓာတ်ငွေ့ကိုသုံးပြီး ထုတ်လုပ်တဲ့နည်းလမ်းက အချိန်ကိုက် ရေတိုဖြေရှင်းနိုင်မယ့်နည်းမို့ သွားတာပါ။

ဒါဆိုရင် ကာလလတ်နဲ့ ရေရှည်အတွက်တော့ Generation Mixed ကို ပြောင်းလဲရမှာဖြစ်ပါတယ်။ ဒီအတွက် အထက်ရဲရွာရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်း၊ အထက် ကျိုင်းတောင်း ရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်း၊ သူဌေးရေအား လျှပ်စစ်စီမံကိန်း သုံးခုဟာ လက်ရှိတည်ဆောက်ဆဲ စီမံကိန်းတွေဖြစ်ပါတယ်။ ဒီစီမံကိန်းတွေကို လာမယ့် နှစ်နှစ်၊ သုံးနှစ်အတွင်း ပြီးစီးအောင် နိုင်ငံတော်က လုံလောက်တဲ့ ငွေလုံးငွေရင်းဘတ်ဂျက်ကို ချထားပေးပြီးဖြစ်ပါတယ်။ ဒါကြောင့် အားတက်သရော ဆောင်ရွက်နေပါပြီ။ ပြီးတော့ ရွှေလီ-၃ ရေအားလျှပ်စစ်စီမံကိန်း(မဂ္ဂါဝပ် ၆၇၀) ကို ပြင်သစ်ကုမ္ပဏီနဲ့ လက်မှတ်ရေးထိုးပါတယ်။ Joint Venture လုပ်ပြီးတော့ ဆက်လက်ဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ ဒါက ရေအားလျှပ်စစ်တွေကို အနာဂတ်မှာ တိုးချဲ့ဆောင်ရွက် သွားမယ့်ဆိုတာကို ရှင်းပြလိုတာဖြစ်ပါတယ်။

ရေအားလျှပ်စစ်အတွက် ကျွန်တော်တို့နိုင်ငံမှာ

အရင်းအမြစ်တွေ ရှိပါတယ်။ ဒီအရင်းအမြစ်တွေကို အကျိုးရှိရှိ အသုံးချဖို့လုပ်ရမှာဖြစ်ပါတယ်။ လုပ်လည်း လုပ်နေပါပြီ။ ဒါပေမယ့်ရေအားလျှပ်စစ်ဆိုတာ သဘာဝအရ မီးကောင်းလား၊ မီးနည်းလားဆိုတဲ့အပေါ်မှာ မူတည်ပြီးတော့ လျှပ်စစ်ဓာတ်အား ထုတ်လုပ်တဲ့ အခြေအနေဖြစ်ပါတယ်။ ဒီနှစ်ဆိုရင် ဇွန်လသာ ကုန်သွားတယ်။ ဆည်တွေ အခုထိ ရေမဝင်သေးတဲ့အခါမှာ လျှပ်စစ်ထုတ်နိုင်ဖို့ အားနည်း ပါတယ်။ ဒီလိုမျိုး ဖြစ်ပေါ်နိုင်တဲ့အတွက်ကြောင့် လျှပ်စစ် ကိုလည်း မပျက်ချင်ဘူး။ အထူးသဖြင့် နွေရာသီမှာပူတော့ မီးမပျက်ချင်ဘူး။ ဒါပေမယ့် ရေခဲနံ့နေတော့ ထုတ်ပေးနိုင်တဲ့ အားက နည်းနေတယ်။

တစ်နှစ်ပတ်လုံး ဓာတ်အားထုတ်လုပ်ပေးနိုင်တဲ့ နည်းလမ်းဖြစ်တဲ့ သဘာဝဓာတ်ငွေ့ကိုသုံးပြီး ထုတ်လုပ်ရင် ထုတ်လုပ်မှုကုန်ကျစရိတ် ကြီးတယ်။ ဒီလိုမကြီးအောင် ကျောက်မီးသွေးသုံးပြီး ထုတ်လုပ်တဲ့ နည်းလမ်းကို Generation Mixed ထဲမှာ မျှမျှတတ သင့်တင့် လျောက်ပတ်အောင် ဆောင်ရွက်ရပါမယ်။ ဒီအခါမှာ အများစုက စိုးရိမ်စိတ်တွေ ပေါ်လာတတ်ပါတယ်။ ပတ်ဝန်း ကျင် ညစ်ညမ်းထိခိုက်မှုတွေ ရှိမလား။ ဒါတွေအတွက် ကမ္ဘာမှာ လက်ခံကျင့်သုံးတဲ့ နည်းပညာမျိုးနဲ့ ကျွန်တော်တို့ ပြည်သူလူထုကို ထိခိုက်မှုအနည်းဆုံး ဖြစ်စေမယ့် နည်း လမ်းတွေကို ရွေးချယ်ပြီး စီစဉ်ဆောင်ရွက်သွားဖို့ ကြိုးစား နေပါတယ်။

ပြီးခဲ့တဲ့ ရက်ပိုင်းအတွင်းမှာ မင်းဘူးမှာ ဖွင့်လှစ်ခဲ့တဲ့ ဆိုလာမျိုးကိုလည်း ထည့်သွင်းပြီး ဆောင်ရွက်သွားမှာ ဖြစ်ပါတယ်။ အနာဂတ်မှာ Generation Mixed ဟာ ဓာတ်အားထုတ်လုပ်မှု ကုန်ကျစရိတ်ကို မျှတအောင် ထိန်းညှိမယ့် အစီအမံတွေကို ဆောင်ရွက်သွားပါမယ်။

ဒေါက်တာအောင်ထွန်းသက်။ ။ဓာတ်အားပြောင်းလဲ တာကိုပဲ စဉ်းစားနေ တာ မဟုတ်ဘူး။ subsidy reform မဟုတ်ပါဘူး။ sector reform ပါ။ ကဏ္ဍကြီးတစ်ခုလုံး ပြုပြင်ပြောင်းလဲတာပါ။ ဖြစ်နိုင်ရင်တော့ renewable source တွေ၊ မဟုတ်ရင် non renewable source တွေ၊ အခုဖြစ်နေတာက Clean Energy၊ Green Energy ပြောနေတယ်။ နိုင်ငံတော်ကလည်း MSDP၊ Project Bank တွေ ဆောင်ရွက်တယ်။ ဒုတိယဝန်ကြီး ခုနက ဆွေးနွေးတဲ့အထဲမှာ ပါတဲ့ တင်ဒါတွေ ခေါ်တာလည်းပဲ Electricity Generation နဲ့ပတ်သက်ပြီး Project Bank ထဲမှာ ထည့်နိုင်ရင် ပိုကောင်းမှာပါ။

တစ်နှစ်ပတ်လုံး ဓာတ်အားထုတ်လုပ်ပေးနိုင်တဲ့ နည်းလမ်းဖြစ်တဲ့ သဘာဝဓာတ်ငွေ့ကိုသုံးပြီး ထုတ်လုပ်ရင် ထုတ်လုပ်မှုကုန်ကျ စရိတ်ကြီးတယ်။ ဒီလိုမကြီးအောင် ကျောက်မီးသွေးသုံးပြီး ထုတ်လုပ် တဲ့နည်းလမ်းကို Generation Mixed ထဲမှာ မျှမျှတတ သင့်တင့် လျောက်ပတ်အောင် ဆောင်ရွက်ရပါမယ်။ ဒီအခါမှာ အများစုက စိုးရိမ်စိတ်တွေ ပေါ်လာတတ်ပါတယ်။ ပတ်ဝန်းကျင် ညစ်ညမ်းထိခိုက် မှုတွေ ရှိမလား။ ဒါတွေအတွက် ကမ္ဘာမှာ လက်ခံကျင့်သုံးတဲ့ နည်းပညာမျိုးနဲ့ ကျွန်တော်တို့ ပြည်သူလူထုကို ထိခိုက်မှုအနည်းဆုံး ဖြစ်စေမယ့် နည်းလမ်းတွေကို ရွေးချယ်ပြီး စီစဉ်ဆောင်ရွက်သွားဖို့ ကြိုးစားနေ









# ပြိတိန်ရေနံတင်သင်္ဘောတစ်စင်းကို အီရန်စစ်ရေယာဉ်များက ဟန့်တားရန် ကြိုးပမ်းခဲ့

လန်ဒန် ဧပြီလ ၁၁

ပြိတိန်ရေနံတင်သင်္ဘောတစ်စင်းအား အီရန်စစ်ရေယာဉ်များက လမ်းကြောင်းပိတ်ဆို့ဟန့်တားရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ကြောင်း သို့သော် ၎င်းတို့အား ပြိတိန်စစ်ရေယာဉ်တစ်စင်းက မောင်းထုတ်ခဲ့ကြောင်း ပင်လယ်ကွေ့ဒေသတွင်း၌ အီရန်နှင့် တင်းမာမှုများ သိသာထင်ရှားစွာ ဖြစ်ပွားခဲ့ကြောင်း ပြိတိန်အစိုးရက ပြောကြားသည်။

ယင်းလုပ်ရပ်ကို လုပ်ဆောင်ခဲ့ခြင်းမရှိကြောင်း အီရန်တော်လှန်ရေး အစောင့်တပ်ဖွဲ့က ငြင်းဆိုခဲ့သော်လည်း လွန်ခဲ့သည့် ရက်သတ္တပတ်အတွင်းက ဂျီဘာရော်လ်တာကျွန်းရှိ ပြိတိန်တော်ဝင်မရိန်းတပ်ဖွဲ့က အီရန်နိုင်ငံပိုင် ရေနံတင်သင်္ဘောတစ်စင်းအား ဖမ်းဆီးထိန်းသိမ်းခဲ့မှုကြောင့် အမေရိကန်ပြည်ထောင်စုနှင့် ပြိတိန်နိုင်ငံတို့အား အကြီးအကျယ်နှောင်တရစေမည်ဟု အီရန်က သတိပေးခဲ့သည်။

အီရန်နိုင်ငံက အဏုမြူဆိုင်ရာ လုပ်ဆောင်မှုများ မြှင့်တင်လုပ်ဆောင်နေခြင်းအပေါ် အမေရိကန်သမ္မတ ဒေါ်နယ်ထရမ်က ဖိအားပေးမှုများ မြှင့်တင်သည့်အနေဖြင့်

အရေးယူဒဏ်ခတ်ပိတ်ဆို့မှုသစ်များ ချမှတ်ကြောင်း ကြေညာခဲ့ပြီးနောက်တွင် ဟော်မုန်ရေလက်ကြား၌ ဧပြီလ ၁၀ ရက်က အခြေအနေတင်းမာမှုများ ဖြစ်ပေါ်ခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။

အမေရိကန်ကာကွယ်ရေး သတင်းရင်းမြစ်များ၏ အစောပိုင်းပြောကြားချက်ကို ကိုးကား၍ စီအင်အင်အင် သတင်းဌာနက ကနဦးဖော်ပြရာတွင် အီရန်တော်လှန်ရေး အစောင့်တပ်ဖွဲ့မှ လက်နက်တပ်ဆင်ထားသည့် ရေယာဉ်များက ရေနံတင်သင်္ဘောကိုဖမ်းဆီးရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ပြီး ၎င်းတို့ကို ပြိတိန်တော်ဝင်ရေတပ်မှ ဖရီးဂိတ်စစ်ရေယာဉ်က မောင်းထုတ်ခဲ့သည်ဟု ဖော်ပြသည်။

ပြိတိန်ဟာရီတိတ်ချ်အမည်ရှိ ရောမရေနံတင်သင်္ဘောအား အီရန်စစ်ရေယာဉ်များက ပိတ်ဆို့ဟန့်တားရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ကြောင်း၊ ယင်းရေနံတင်သင်္ဘောကြီးမှာ ပြိတိန်စွမ်းအင်ကုမ္ပဏီကြီးတစ်ခုဖြစ်သည့် ဘီပီကုမ္ပဏီမှ ပိုင်ဆိုင်ပြီး အလျား ၂၇၄ မီတာရှည်လျားကာ ရေနံစည်တစ်သန်း တင်ဆောင်နိုင်ကြောင်း ပြိတိန်ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီးဌာနက ပြောကြားသည်။

အေအက်စ်ပီ



ပြိတိန်ဟာရီတိတ်ချ်အမည်ရှိ ရောမရေနံတင်သင်္ဘောအား တွေ့ရစဉ်။

## အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံရှိ ဘာတမ်နှင့် ဘင်တန်ကျွန်းများကို ဆက်သွယ်မည့် ပင်လယ်ဖြတ်တံတားတစ်စင်း တည်ဆောက်မည်

ဂျကာတာ ဧပြီလ ၁၁

အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံအစိုးရသည် အရှည်လျားဆုံး ပင်လယ်ဖြတ်တံတားတစ်စင်းကို ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်တွင် စတင်တည်ဆောက်မည်ဖြစ်ကြောင်း၊ ယင်းတံတားသည် စင်ကာပူနိုင်ငံအနီးရှိ အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံပိုင် ကျွန်းနှစ်ကျွန်းကို ဆက်သွယ်ပေးမည်ဖြစ်ပြီး စီးပွားရေး လုပ်ငန်းများ၏ အချက်အချာဖြစ်သည့် အိမ်နီးချင်း စင်ကာပူနိုင်ငံအနီး၌ ကုန်သွယ်ရေးနှင့် ဖွံ့ဖြိုးတိုးတက်မှုများ မြှင့်တင်ရန်ရည်မှန်းချက်ဖြင့် ယင်းတံတားကို တည်ဆောက်ခြင်း ဖြစ်ကြောင်း သတင်းတွင်ဖော်ပြသည်။



ကို အခြေခံထားကာ တည်ဆောက်မှုများ လုပ်ဆောင်သွားမည်ဟု အင်ဒိုနီးရှား အိုးအိမ်နှင့် ပြည်သူ့လုပ်ငန်းဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီး ဘာဆူကီဟာဒင် မူဂျိုနီက ပြောကြားသည်။

တံတားတည်ဆောက်မှု ကုန်ကျစရိတ်သည် အင်ဒိုနီးရှားနိုင်ငံသုံး ရူပီးငွေ လေးထရီလီယံ (အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၃၈၄ သန်း) ဖြစ်ပြီး ယင်းတံတားကို တည်ဆောက်ရေးကာလ သုံးနှစ်မှ လေးနှစ်အတွင်း အပြီးသတ်

နိုင်မည်ဟု သတင်းတွင် ဖော်ပြသည်။ အင်ဒိုနီးရှားအိုးအိမ်နှင့် ပြည်သူ့လုပ်ငန်းဝန်ကြီးဌာနက တံတားတည်ဆောက်မှု စီမံကိန်းအတွက် ဖြစ်နိုင်စွမ်းရည် စူးစမ်းလေ့လာမှုများနှင့် တံတားပုံစံထုတ်လုပ်ရေး အင်ဂျင်နီယာလုပ်ငန်းများ လေ့လာမှုများကို ပြင်ဆင်လုပ်ဆောင်နေပြီး ယင်းလုပ်ငန်းများသည် ၂၀၁၉ ခုနှစ်အကုန်ပိုင်းတွင် ပြီးစီးမည်ဟု မျှော်လင့်ကြောင်း ဝန်ကြီး ဘာဆူကီက

ပြောကြားသည်။ အိမ်နီးချင်း စင်ကာပူနိုင်ငံအနီးရှိ ဘာတမ်ကျွန်းကို ပင်လယ်ရေကြောင်းဆိုင်ရာနှင့် ကုန်ထုတ်လုပ်ရေးစခန်းတစ်ခုအဖြစ် လုပ်ဆောင်သွားရန် အင်ဒိုနီးရှားအစိုးရက အစီအစဉ်များ ချမှတ်ထားသည်။ ယင်းအစီအစဉ်များသည် ယင်းဒေသအတွင်း၌ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုများ ပိုမိုဝင်ရောက်လာရေးအတွက် ဆွဲဆောင်မှုလည်းဖြစ်သည်။

ဆင်ဟွာ

## တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံသို့ တင်ပို့သည့် ဂျပန်ကုန်ပစ္စည်းအချို့ ပိတ်ပင်မှုအပေါ် ဆွေးနွေးမည်

တိုကျို ဧပြီလ ၁၁

ဂျပန်နှင့် တောင်ကိုရီးယားတာဝန်ရှိသူများက တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံသို့ တင်ပို့သည့် ဂျပန်ကုန်ပစ္စည်းအချို့ ပိတ်ပင်မှုအပေါ် ဆွေးနွေးညှိနှိုင်းမည် ဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။

ယင်းဆွေးနွေးပွဲကို ဧပြီလ ၁၂ ရက်တွင် တိုကျိုမြို့၌ ကျင်းပမည်ဖြစ်သည်။

ယခုတွေ့ဆုံဆွေးနွေးမှုသည် လွန်ခဲ့သောရက်သတ္တပတ်က ဂျပန်နိုင်ငံက တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံသို့ ကုန်ပစ္စည်းအချို့ တင်ပို့မှုကို ပိတ်ပင်သည့် အမိန့်စာထွက်ပေါ်လာခဲ့ပြီးနောက် ပထမဆုံးအကြိမ်ဖြစ်သည်။

တောင်ကိုရီးယားသို့ ပစ္စည်းအမျိုးအစားသုံးမျိုး တင်ပို့မှုကို ဂျပန်နိုင်ငံက ပိတ်ပင်ခဲ့သည်။ ယင်းပစ္စည်းများကို လျှပ်ကူးပစ္စည်းများနှင့် အခြားနည်းပညာမြင့်ပစ္စည်းများ ထုတ်လုပ်ခြင်းတွင် အဓိက အသုံးပြုကြောင်း သိရသည်။

တောင်ကိုရီးယား၏ ကုန်သွယ်ရေးထိန်းချုပ်မှုများသည် တင်းကျပ်မှုမရှိသည့်အတွက် လုံခြုံရေးဆိုင်ရာ စိုးရိမ်မှုများ မြင့်တက်လာနိုင်ဖွယ်ရှိသည်ဟု ဂျပန်တာဝန်ရှိသူများက ဆိုသည်။

ယခုတွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲကို တောင်ကိုရီးယားနိုင်ငံက တောင်းဆိုခဲ့ခြင်း ဖြစ်သည်။

တောင်ကိုရီးယားတာဝန်ရှိသူများက ဂျပန်နိုင်ငံ၏ ကုန်ပစ္စည်းတင်ပို့မှု ပိတ်ပင်ခြင်းအပေါ် ပြန်လည်ဖြေလျှော့ပေးရန် တောင်းဆိုလျက် ရှိသည်။ ထို့ပြင် ယင်းသို့ ကုန်ပစ္စည်းတင်သွင်းမှုကို ပိတ်ပင်ခြင်းအတွက် ခိုင်လုံသောအကြောင်းပြချက်ပေးရန် တောင်ကိုရီးယားတာဝန်ရှိသူများက တိုက်တွန်းပြောကြားနိုင်ဖွယ်ရှိသည်။

အင်န်အိတ်ချ်ကေ

## ၂၀၁၉ ခုနှစ် ပထမနှစ်ဝက်အတွင်း အာဖဂန်နစ္စတန်နိုင်ငံသို့ ဒုက္ခသည် နှစ်သိန်းကျော် ပြန်လည်ရောက်ရှိ

ကဘူး ဧပြီလ ၁၁

ပါကစ္စတန်နှင့် အီရန် စသည့် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများ၌ စစ်ဘေးရှောင်လျက်ရှိသည့် အာဖဂန်နစ္စတန်သည် ဇန်နဝါရီလကစပြီး အာဖဂန်နစ္စတန်နိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ဝင်ရောက်လာခဲ့ရာ ယခုဆိုလျှင် စုစုပေါင်းအရေအတွက် ၂၄၅၄၀၅ ဦးအထိရှိပြီဖြစ်ကြောင်း နိုင်ငံတကာရွှေ့ပြောင်းဒုက္ခသည်အဖွဲ့၏ အစီရင်ခံစာတစ်ရပ်အရ သိရသည်။

အဆိုပါဒုက္ခသည်များအနက် အီရန်နိုင်ငံမှ ၂၃၃၆၁၉ ဦးနှင့် ပါကစ္စတန်နိုင်ငံမှ ၁၁၇၈၆ ဦးတို့ ပါဝင်ကြောင်း

သိရသည်။ ဇန်နဝါရီ ၁ ရက်ကစပြီး အီရန်နှင့် ပါကစ္စတန်နိုင်ငံများမှ အာဖဂန်နစ္စတန်နိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ထွက်ခွာသည့် ဒုက္ခသည်များအား နိုင်ငံတကာရွှေ့ပြောင်းဒုက္ခသည်အဖွဲ့က ကူညီမှုပေးလျက်ရှိသည်။

ကမ္ဘာတစ်ဝန်းရှိ ဒုက္ခသည် လေးသန်းကျော်ရှိသည့် အနက် ၂၀၁၈ ခုနှစ်တွင် အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံများမှ အာဖဂန်နစ္စတန်နိုင်ငံသို့ ပြန်လည်ရောက်ရှိလာသည့် ဒုက္ခသည်ဦးရေသည် ၈၄၉၀၀၀ ကျော်ရှိခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

ဆင်ဟွာ



# ပါကစ္စတန်၌ ရထားတိုက်မှုဖြစ်ပွား ၁၃ ဦး သေဆုံး၊ ၇၀ ကျော် ဒဏ်ရာရရှိ

**အစ္စလာမာဘတ် ဇူလိုင် ၁၁**  
ပါကစ္စတန်နိုင်ငံ အရှေ့ဘက် ရာဟိမ်ယာခန်မြို့တွင် ယနေ့ အစောပိုင်းက ရထားနှစ်စင်းတိုက်မိခဲ့ရာ လူ ၁၃ ဦး သေဆုံးပြီး ၇၀ ကျော် ထိခိုက်ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း ဒေသဆိုင်ရာ မီဒီယာများက ဖော်ပြထားသည်။

အာကဘာအက်စ်ပရက်စ် ဟု အမည်ပေးထားသည် ခရီးသည်တင် ရထားတစ်စင်းသည် အရှေ့လာဟိုးမြို့မှ နိုင်ငံ၏ အနောက်တောင်ဘက် ကွက်တာမြို့သို့ ဦးတည် ထွက်ခွာလာစဉ် ပန်ဂျပ်ပြည်နယ် ရာဟိမ်ယာခန်မြို့ရှိ ပါလီဟာဘူတာအနီး၌ ကုန်တင်ရထားတစ်စင်းကို ဝင်တိုက်ခဲ့ခြင်းဖြစ်ပြီး ရထားတိုက်မှုကြောင့် ခရီးသည်တင် ရထား၏ ရထားတွဲအများအပြား လမ်းချော်မှုဖြစ်ပွားခဲ့ ကြောင်း သိရသည်။

ဒေသဆိုင်ရာ ရဲတပ်ဖွဲ့နှင့် ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်သား များသည် ရထားတိုက်မှုဖြစ်ပွားခဲ့ပြီးနောက် အခင်းဖြစ် ပွားရာနေရာသို့ အမြန်သွားရောက်ပြီး ထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိ သူများကို နီးစပ်ရာဆေးရုံများသို့ ပို့ဆောင်ခဲ့သည်။ ဒဏ်ရာ

ရရှိသူများအနက် ၁၂ ဦး၏ ဒဏ်ရာသည် ပြင်းထန်သော ကြောင့် သေဆုံးသူဦးရေလည်း နောက်ထပ်တိုးလာဖွယ် ရှိကြောင်း ဒေသဆိုင်ရာ ဆရာဝန်များက ပြောကြားသည်။

ရထားတိုက်မှုကြောင့် ခရီးသည်တင်ရထား၏ လူစီး တွဲသုံးတွဲနှင့် အင်ဂျင်စက်လည်း လုံးဝပျက်စီးသွားကြောင်း သိရသည်။ ဒေသဆိုင်ရာအစိုးရသည် ရထားအဝင်အထွက် ခရီးစဉ်များကို ရထားလမ်းရှင်းလင်းမှု မပြီးမချင်း ရပ်ဆိုင်း ထားကြောင်း သိရသည်။

တစ်ဆက်တည်းမှာပင် ပါကစ္စတန်ဝန်ကြီးချုပ် အီမရန်ခန်က ရထားနှစ်စင်းတိုက်မိမှုဖြစ်စဉ်ကြောင့် တန်ဖိုးရှိသည့်အသက်များ ဆုံးရှုံးခဲ့မှုအပေါ် ဝမ်းနည်း ကြေကွဲမိပါကြောင်း ၎င်း၏ တွစ်တာစာမျက်နှာပေါ်တွင် ရေးသားဖော်ပြခဲ့သည်။ ပါကစ္စတန် တာဝန်ရှိသူများသည် အခင်းဖြစ်ပွားမှုနှင့်ပတ်သက်၍ စုံစမ်းစစ်ဆေးမှုများ လုပ်ဆောင်လျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

**ကိုးကား-ဆင်ဟွာ ဘာသာပြန်-ဂျေတီ**



# ယန်ဇီမြစ်ရေ စိုးရိမ်ရေမှတ်ထက် ကျော်လွန်၍ သတိပေးချက်များ ထုတ်ပြန်

**နန်ချန်း ဇူလိုင် ၁၁**  
တရုတ်နိုင်ငံ၏ အရှည်ဆုံးမြစ် ယန်ဇီ မြစ်၏ အောက်ပိုင်းတွင်ရှိသော နိုင်ငံ ၏ အကြီးဆုံးရေချိုကန်ဖြစ်သည့် ပိုယန်းကန်၏ရေပြင်မှာ စိုးရိမ်ရေ မှတ်ထက် ရောက်ရှိနေကြောင်း ကျင်းပီပြည်နယ်ရှိ မိုးလေဝသဌာနက ယနေ့ပြောကြားလိုက်သည်။

ပိုယန်းကန်ရေပြင်မှာ ယမန်နေ့က ၁၉ ဒသမ ၀၇ မီတာထိ ရောက်ရှိခဲ့ပြီး စိုးရိမ်ရေမှတ်ထက် ၀ ဒသမ ၀၇ မီတာ ပိုရောက်ရှိခဲ့ကြောင်း တိုင်းထွာချက် များအရ သိရသည်။ ဇူလိုင် ၆ ရက်နောက်ပိုင်း မိုးသည်ထန်စွာ ရွာသွန်းမှုကြောင့် ကျင်းပီပြည်နယ်ရှိ မြစ်ပေါင်း ၂၉ စင်းမှာ စိုးရိမ်ရေမှတ် ထက်ကျော်လွန်ခဲ့သည်။ စီရင်စု ၅၉ ခုတွင် ရေကြီးမှုများဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး ပြည်သူ ၂ ဒသမ ၈ သန်းကျော် ရေလွှမ်းမိုးမှုဒဏ်ခံခဲ့ရကာ ပြည်သူ ၃၂၆၀၀၀ ကို ဘေးလွတ်ရာသို့ ရွှေ့ပြောင်းပေးခဲ့သည်။



မိုးသက်မုန်တိုင်းမှာ လာမည့် စနေနေ့မှ အင်အားထက် ကျင်းပီ ပြည်နယ်အတွင်း ဆက်လက်ရှိနေ မည်ဟု ပြည်နယ်မိုးလေဝသဌာနက ခန့်မှန်းထားသည်။ ယန်ဇီမြစ်ကြောင်း အတွင်းရှိ မြစ်ရေမှာ ယခုနှစ်အတွင်း ပထမဆုံးအကြိမ်အဖြစ် စိုးရိမ်ရေမှတ် ထက်မြင့်တက်မည်ဟု ယူဆရသော

ကြောင့် မိုးသက်မုန်တိုင်းမှာ မြစ် အထက်ပိုင်းဒေသများ၌ သက်ရောက် မှုရှိမည်ဟု ရေအရင်းအမြစ်ဝန်ကြီး ဌာန ယန်ဇီမြစ် ရေအရင်းအမြစ် ကော်မရှင်က သတိပေးခဲ့သည်။

အဆိုပါကော်မရှင်က အရေးပေါ် တုံ့ပြန်ရေးအစီအစဉ်တစ်ရပ်ကို စတင် လုပ်ဆောင်လိုက်ပြီး မြစ်ရေကြီးမှု

ကြိုတင်ကာကွယ်ရေး လုပ်ငန်း ကြီးကြပ်ရန် လုပ်ငန်းဆောင်ရွက် ရေးအဖွဲ့ခြောက်ဖွဲ့နှင့် ပညာရှင်များ ပါဝင်သည့် အဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ကို ကျင်းပီနှင့် ဟူနန်ပြည်နယ်များသို့ စေလွှတ်ခဲ့ သည်။

**ကိုးကား-ဆင်ဟွာ ဘာသာပြန်-ကျော်ထိုက်စိုး**

# တစ်ပတ်အတွင်း အရက်သေစာသောက်စားပြီး ကားမောင်းသူ နှစ်ထောင်ကျော် သိရိလင်္ကာ၌ ဖမ်းဆီးအရေးယူ

**ကိုလံဘို ဇူလိုင် ၁၁**  
ဇူလိုင် ၅ ရက်မှစ၍ အရက်သေစာ သောက်စား၍ ကားမောင်းသူများကို ဖမ်းဆီးရန် သိရိလင်္ကာနိုင်ငံတစ်ဝန်း၌ ရဲတပ်ဖွဲ့က အထူးစစ်ဆေးရေး ဆောင်ရွက်ခဲ့ရာ ခုနစ်ရက်အတွင်း ယာဉ်မောင်း ၂၀၀၀ ကျော် ဖမ်းဆီးအရေး ယူနိုင်ခဲ့သည်ဟု ရဲတပ်ဖွဲ့က ဇူလိုင် ၁၁ ရက်တွင် ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။

**ဖမ်းဆီးရမိ**  
ကြာသပတေးနေ့ မွန်းလွဲပိုင်းအထိ နိုင်ငံတစ်ဝန်းမှ အရက်သေစာ သောက်စားပြီး ကားမောင်းသူ စုစုပေါင်း ၂၀၃၇ ဦးကို ဖမ်းဆီးရမိခဲ့သည်။ ယင်းအထူးစစ်ဆေးရေးသည် ဩဂုတ် ၅ ရက်တွင် ပြီးဆုံးမည်ဖြစ်သည်။

အရက်သေစာသောက်စားပြီး ကားမောင်းသူများကို သိရိလင်္ကာ ရူပီးငွေ ၂၅၀၀၀ ( အမေရိကန်ဒေါ်လာ ၁၄၂ ဒသမ ၉၄ ဒေါ်လာခန့် ) ဒဏ်တပ်မည် ဖြစ်ကြောင်း ၎င်းတို့ကို ဖမ်းဆီးပေးသည့် ရဲအရာရှိများကို ဆုငွေချီးမြှင့်မည် ဖြစ်ကြောင်း ရဲတပ်ဖွဲ့၏ပြောရေးဆိုခွင့်ရှိသူ ရူပိရူနာဆီကာရာက ပြောကြား ခဲ့သည်။

ယာဉ်မတော်တဆမှုကြောင့် သိရိလင်္ကာနိုင်ငံတွင် ယခင်နှစ်က လူ ၃၀၀၀ ကျော် အသက်ဆုံးရှုံးခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

**ကိုးကား-ဆင်ဟွာ ဘာသာပြန်-အောင်ဇော်လင်း**

# ဂရိနိုင်ငံ၌ မုန်တိုင်းတိုက်ခတ်၊ ကမ္ဘာလှည့်ခရီးသည် ခြောက်ဦးသေဆုံး

**သယ်ဆာလွန်နီးကီး (ဂရိ) ဇူလိုင် ၁၁**  
ဂရိနိုင်ငံ မြောက်ဘက်တွင် ဇူလိုင် ၁၀ ရက်က အင်အား ပြင်းမုန်တိုင်းတိုက်ခတ်ခဲ့ရာ ကမ္ဘာလှည့်ခရီးသည် ခြောက် ဦးသေဆုံးပြီး လူအများအပြား ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း အာဏာပိုင်များက ယနေ့ပြောကြားသည်။

**ဒဏ်ရာရရှိ**  
အင်အားပြင်းထန်သော မုန်တိုင်းနှင့် မိုးသီးများသည် ဂရိနိုင်ငံမြောက်ဘက် သယ်ဆာလွန်နီးကီးမြို့အနီးရှိ ဟာကီဒီကီဒေသကို ဇူလိုင် ၁၀ ရက်က မိနစ် ၂၀ ကြာ ဝင်ရောက်မှုနှောင့်နှေး၍ ကမ္ဘာလှည့်ခရီးသည် ခြောက်ဦး သေဆုံးပြီး လူ ၃၀ ထက်မနည်း ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ကြောင်း အရပ်ဘက် အကာအကွယ်ပေးရေးဝန်ကြီးဌာနမှ တာဝန် ရှိသူ ချာရာလမ်ဘော့စ် စတယ်ရီယာဒစ်က ပြောကြား သည်။

မုန်တိုင်းအရှိန်ကြောင့် ကမ်းခြေရှိ ချက်နိုင်ငံသားပိုင် နောက်တွဲ ရေယာဉ်တစ်စင်း တိမ်းမှောက်သွားပြီး စုံတွဲ တစ်တွဲသေဆုံးကာ ၎င်းတို့၏ သားနှင့်မြေးတို့မှာ ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ မုန်တိုင်းဒဏ်ကြောင့် အခြားနေရာဒေသတို့

တွင်လည်း သစ်ပင်လဲကျခဲ့ရာ ရုရှားနိုင်ငံသားတစ်ဦးနှင့် ၎င်း၏သားဖြစ်သူတစ်ဦးသေဆုံးပြီး ထို့အပြင် စားသောက် ဆိုင်တစ်ဆိုင်၏ ခေါင်မိုးပြိုကျမှုကြောင့် ရိုမေးနီးယား နိုင်ငံသူ အမျိုးသမီးတစ်ဦးနှင့် ၎င်း၏ ကလေးငယ်တို့သေဆုံး ခဲ့ကြောင်း သိရသည်။

**အရေးပေါ်ကယ်ဆယ်**  
ဇူလိုင် ၇ ရက်က ရာထူးတာဝန် လွှဲပြောင်းရယူခဲ့သည့် ဂရိဝန်ကြီးချုပ် ကိုင်ရီယာကိုစ်သည် အစည်းအဝေး၌ မိန့်ခွန်း ပြောကြားမည့် အစီအစဉ်ကို ဖျက်သိမ်းလိုက်ကြောင်း သိရသည်။

ဂရိနိုင်ငံ၌ လွန်ခဲ့သည့် နှစ်ရက်က အပူချိန် ၃၇ ဒီဂရီ စင်တီဂရိတ်မြင့်တက်ခဲ့ပြီးနောက် ယခုကဲ့သို့ မုန်တိုင်း တိုက်ခတ်မှု ဖြစ်ပွားလာခြင်းဖြစ်ကြောင်း သိရသည်။ ဒေသဆိုင်ရာ ကူညီကယ်ဆယ်ရေးလုပ်သား ၁၄၀ ကျော် တို့သည် အရေးပေါ်ကယ်ဆယ်ရေးလုပ်ငန်းများတွင် ပါဝင်လုပ်ဆောင်လျက်ရှိကြောင်း သိရသည်။

**ကိုးကား - အေအက်စ်ပီ ဘာသာပြန် - ဂျေတီ**





နိုင်ငံတော်တည်ဆောက်ရာတွင် နိုင်ငံတော်အချုပ်အခြာအာဏာ၏ စက်မသုံးခြားဖြစ်သည့် ဥပဒေပြုရေး၊ အုပ်ချုပ်ရေး၊ တရားစီရင်ရေးဟူသည့် မဏ္ဍိုင်ကြီးသုံးခုဖြင့် အချင်းချင်း အပြန်အလှန် ထိန်းကျောင်းဆောင်ရွက်သည်ဟု ဆိုထားရာ ဥပဒေဆိုင်ရာ အကြောင်းအရာများကို ပြည်သူများ သိရှိလေ့လာနိုင်ရန် စာရေးသူ မောင်စာဝ၏ ဥပဒေနှင့်စပ်ဆိုင်သော ဆောင်းပါးများကို ဖော်ပြပေးသွားပါမည်။ ဆောင်းပါးတွင် ပါရှိသည့် အကြောင်းအရာများသည် စာရေးသူ၏ အာဘော်သာဖြစ်ပါသည်။ (စာတည်းအဖွဲ့)

# ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ရပ် တင်းတင်းကျပ်ကျပ် ရှိလေသောအခါ

## မောင်စာဝ



တည်ဆဲလွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ ပုဒ်မ ၈၉ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်အရဆိုလျှင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လစ်လပ်ကြောင်း လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌက ကော်မရှင်သို့အကြောင်းကြားသည့်နေ့မှစ၍ ခြောက်လအတွင်း ဥပဒေနှင့်အညီ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပ၍ အစားထိုးရွေးကောက်တင်မြောက်ပြီးဖြစ်ရမှာပါ။ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကျင်းပမည်ဆိုလျှင် အဲဒီမိမိန့်နယ်အတွက် မဲစာရင်းပြုစုရာ သုံးလလေးလ ကြာတတ်ပါတယ်။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လောင်းတင်သွင်းတာတွေ မဲဆွယ်စည်းရုံးရေးကာလ သတ်မှတ်ပေးရတာတွေအားလုံး မြောက်လအတွင်းပြီးမြောက်ဖို့ဆိုတာ အတော်ကြိုးစားအားထုတ်ရမှာပါ။ လက်တွေ့ကျတော့ ဒီပြဋ္ဌာန်းချက်က အကောင်အထည်ဖော်ဖို့ အခက်အခဲဖြစ်စေတဲ့ ပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ခု ဖြစ်နေပါတယ်။

ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အနေနဲ့ အခု ဒုတိယလွှတ်တော်သက်တမ်းကာလအတွင်း ၂၀၁၇ ခုနှစ်နဲ့ ၂၀၁၈ ခုနှစ်တို့မှာ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲနှစ်ကြိမ်ပြုလုပ်ခဲ့ပြီးဖြစ်ပါတယ်။ အခု ၂၀၁၉ ခုနှစ်ကျတော့ ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်မှာကျင်းပမယ့် အထွေထွေရွေးကောက်ပွဲအတွက် ပိုမိုပြည့်စုံမှန်ကန်တဲ့ မဲစာရင်းကောက်ယူပြုစုရမယ့်နှစ်အဖြစ် ဆောင်ရွက်နေပါတယ်။ ဒါကြောင့် ၂၀၁၉ ခုနှစ်မှာတော့ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲပြုလုပ်နိုင်မယ့် အခြေအနေမရှိနိုင်ပါဘူး။ ဒီကိစ္စနဲ့ပတ်သက်လို့ သက်ဆိုင်ရာ လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေများမှာ ပြဋ္ဌာန်းထားတဲ့ ပုဒ်မ ၈၉ ကို သင့်လျော်သလို ပြန်လည်ပြင်ဆင်ပေးဖို့ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲဆိုင်ရာတို့ကို ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အနေနဲ့ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်ကို မကြာမီ တင်ပြသွားမှာဖြစ်ပါတယ်။

ဤသည်မှာ ဇူလိုင်လ ၄ ရက်နေ့က ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်ရုံး၌ကျင်းပသည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် သတင်းထောက်တစ်ဦး၏ ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပရန် ရှိမရှိ မေးမြန်းချက်အပေါ် ပြည်ထောင်စုရွေးကောက်ပွဲကော်မရှင်အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦး၏ ဖြေကြားချက်မှ ကောက်နုတ်ဖော်ပြခြင်းဖြစ်သည်။ ဤသို့ဖြင့် လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေများ၏ ပုဒ်မ ၈၉ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အလားတူ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များကို လေ့လာစောကြာမိသည်။ အနှစ်ချုပ်၍ မျှဝေပါရစေ။

**လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေများပါပြဋ္ဌာန်းချက်**  
ပြည်သူ့လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ အမျိုးသားလွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေနှင့် တိုင်းဒေသကြီးလွှတ်တော်သို့မဟုတ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေများကို ၂၀၁၀ ပြည့်နှစ် မတ်လ ၈ ရက်တစ်ရက်တည်းတွင် ပြဋ္ဌာန်းခဲ့သည်။ ယင်းဥပဒေများ၏ ပုဒ်မ ၈၉ ကို အောက်ပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းထားသည်- လွှတ်တော်တွင် တစ်စုံတစ်ရာသောအကြောင်းကြောင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်နေရာ လစ်လပ်

ခဲ့လျှင် ဥပဒေနှင့်အညီ အစားထိုးရွေးကောက်တင်မြောက်ရမည်။ ထိုပြဋ္ဌာန်းချက်အရ ပထမအကြိမ် လွှတ်တော်သက်တမ်းအတွင်း ပထမအကြိမ် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကို ၂၀၁၂ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပပေးခဲ့သည်။ ဒုတိယအကြိမ် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကို ၂၀၁၄ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပမည်ဖြစ်ကြောင်း ပြည်ထောင်စုရွေးကော်မရှင်က ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်၌ ဖြေကြားခဲ့သော်လည်း အကြောင်းကြောင်းကြောင့် ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲကို ကျင်းပနိုင်ခြင်းမရှိတော့၍ ပြည်ထောင်စုလွှတ်တော်သို့ ပြန်လည်တင်ပြအစီရင်ခံခဲ့ကြောင်း သိရသည်။ သို့ဖြစ်ရာ ပြည်ထောင်စုရွေးကော်မရှင်က မရှင်သည် ပထမအကြိမ် လွှတ်တော်သက်တမ်းကာလအတွင်း ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ တစ်ကြိမ်တည်းသာ ကျင်းပနိုင်ခဲ့သည်။

**ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်ကို ပထမအကြိမ်ပြင်ဆင်ခြင်း**  
လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ သုံးခုစလုံး၏ ပုဒ်မ ၈၉ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကို ၁၈-၁-၂၀၁၆ ရက်နေ့တွင် တတိယအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေအရ အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင်ခဲ့သည်-

(က) လွှတ်တော်တွင် တစ်စုံတစ်ရာသော အကြောင်းကြောင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်နေရာ လစ်လပ်လျှင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လစ်လပ်ကြောင်း လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌက ကော်မရှင်သို့ အကြောင်းကြားသည့်နေ့မှစ၍ ခြောက်လအတွင်း ပုဒ်မ ၅၀ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို မဆန့်ကျင်စေဘဲ ဥပဒေနှင့်အညီ အစားထိုးရွေးကောက်တင်မြောက်ပြီး ဖြစ်ရမည်။

(ခ) လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်နေရာ လစ်လပ်ခြင်းသည် လွှတ်တော်ပုံမှန်သက်တမ်း မကုန်ဆုံးမီ တစ်နှစ်အတွင်းဖြစ်ပါက အစားထိုးရွေးကောက်တင်မြောက်ခြင်း မပြုရ။

**ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်ကိုဒုတိယအကြိမ်ပြင်ဆင်ခြင်း**  
လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲဥပဒေ သုံးခုစလုံး၏ ပုဒ်မ ၈၉ ပုဒ်မခွဲ (က) ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကို ၈-၆-၂၀၁၆ ရက်နေ့တွင် စတုတ္ထအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေအရ အောက်ပါအတိုင်း ပြင်ဆင်ခဲ့သည်-

(က) လွှတ်တော်တွင် တစ်စုံတစ်ရာသောအကြောင်းကြောင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်နေရာ လစ်လပ်လျှင် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်လစ်လပ်ကြောင်း လွှတ်တော်ဥက္ကဋ္ဌက ကော်မရှင်သို့ အကြောင်းကြားသည့်နေ့မှစ၍ လွှတ်တော်ပုံမှန်သက်တမ်း၏ ပထမနှစ်အတွက် တစ်နှစ်အတွင်းတွင်လည်းကောင်း၊ ဒုတိယနှစ်၊ တတိယနှစ်နှင့် စတုတ္ထနှစ်များအတွက် ခြောက်လအတွင်းတွင်လည်းကောင်း ပုဒ်မ ၅၀ ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များကို မဆန့်ကျင်စေဘဲ ဥပဒေနှင့်အညီ အစားထိုးရွေးကောက်တင်မြောက်ပြီးဖြစ်ရမည်။

**အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင်အခက်တွေ့စေသည်**  
လွှတ်တော်ရွေးကောက်ပွဲ ဥပဒေသုံးခုစလုံး၏ ပုဒ်မ ၈၉ ပုဒ်မခွဲ(က) ပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်ကို အထပ်ထပ်အခါခါ ပြန်၍ ဖတ်ကြည့်သည်။ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် လစ်လပ်နေရာများသည် တစ်နေ့တည်း တစ်ချိန်တည်း တွင် ပေါ်ပေါက်လာနိုင်မည်မဟုတ်။ တစ်လတစ်ခါ

နှစ်လတစ်ခါ၊ သုံးလတစ်ခါ၊ လေးလတစ်ခါ ပေါ်ပေါက်လာနိုင်သည်။ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်အရဆိုလျှင် လွှတ်တော်နေရာ လစ်လပ်သည်ဟုအကြောင်းကြားလာသည့်အခါတိုင်း မြောက်လအတွင်း ဥပဒေနှင့်အညီ အစားထိုးရွေးကောက် တင်မြောက်ပြီးဖြစ်ရပါမည်။ အချိန်ကာလတိတိကျကျ သတ်မှတ်ထားသည်။ ကြားဖြတ်ရွေးကောက်ပွဲ ကျင်းပခြင်းလုပ်ငန်းများ ရွေးကောက်ပွဲတစ်ခုပြီးနောက်ထပ် ရွေးကောက်ပွဲတစ်ခုက ထပ်၍ထပ်၍ ဆောင်ရွက်နေရမည်သာဖြစ်သည်။ လက်တွေ့အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် အခက်တွေ့စေသည်။ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်က တင်းတင်းကျပ်ကျပ်ဖြစ်နေသည်အကောင်အထည်ဖော်၍မရနိုင်သော ပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ရပ်ကဲ့သို့ ဖြစ်နေသည်။

**အလားတူ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ**

ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ရပ်သည် ရှုပ်ထွေးခြင်း၊ တင်းကျပ်ခြင်း၊ လစ်ဟာနေခြင်းတို့ကြောင့် အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် အခက်အခဲတွေ့စေသည့် ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ ယခင်ရှေးအခါကလည်း ရှိခဲ့ဖူးသည်။ ယခုလည်းကျန်နေခဲ့သည်။ ယင်းသို့အခြေအနေမျိုးတွင် ဥပဒေပြုအဖွဲ့က ပြန်လည်ပြင်ဆင်ပေးရသည်။ သာမက အားဖြင့် ဖော်ပြပါရစေ။

ဥပဒေဘာသာပြန်ကော်မရှင်ဥပဒေကို ၉-၄-၂၀၁၅ ရက်နေ့တွင်ပြဋ္ဌာန်းပြီး ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၈-၂-၂၀၁၇ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပေးခဲ့ရသည်။ ဥပဒေဆိုင်ရာ အထောက်အကူပေးရေးဥပဒေကို ၁၈-၁-၂၀၁၆ ရက်နေ့တွင်ပြဋ္ဌာန်းပြီး ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၆-၅-၂၀၁၇ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပေးခဲ့ရသည်။ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းပြီးနောက် စတင်အကောင်အထည်ဖော်ခြင်းမပြုမီမှာပင် ပြင်ဆင်ခဲ့ရသည်။

အမြန်လမ်းမကြီးဥပဒေကို ၉-၄-၂၀၁၅ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပြီး ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၇-၁၁-၂၀၁၅ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပေးခဲ့ရသည်။ အထူးကုန်စည်ခွန်ဥပဒေကို ၁၈-၁-၂၀၁၆ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပြီး ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၆-၇-၂၀၁၇ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပေးခဲ့ရသည်။ အကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် အခက်အခဲမရှိစေရန် ပြင်ဆင်ခဲ့ရသည်။

အဂတိလိုက်စားမှုတိုက်ဖျက်ရေးဥပဒေကို ၇-၈-၂၀၁၃ ရက်နေ့တွင် ပြဋ္ဌာန်းပြီး ပထမအကြိမ် ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၃-၇-၂၀၁၄ ရက်နေ့တွင်လည်းကောင်း၊ ဒုတိယအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၉-၇-၂၀၁၆ ရက်နေ့တွင်လည်းကောင်း၊ တတိယအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၃၁-၇-၂၀၁၇ ရက်နေ့တွင်လည်းကောင်း၊ စတုတ္ထအကြိမ်ပြင်ဆင်သည့်ဥပဒေကို ၂၁-၆-၂၀၁၈ ရက်နေ့တွင်လည်းကောင်း ပြဋ္ဌာန်းပေးခဲ့ရသည်။ လိုအပ်ချက်များ၊ လစ်ဟာချက်များရှိနေ၍ ပြင်ဆင်ခဲ့ရသည်။

**ရေရှည်တည်တံ့ခိုင်မြဲသည့်ဥပဒေ**

ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းခြင်းလုပ်ငန်းသည် လွယ်ကူသောလုပ်ငန်းမဟုတ်ပါ။ အချိန်ယူရသည်။ အရေးအသားမှန်ကန်ရပါမည်။ ရှင်းရှင်းလင်းလင်းရှိရပါမည်။ အများပြည်သူ သိရှိနားလည်နိုင်ရေး ဦးတည်ရပါမည်။ နိုင်ငံတော်နှင့်အများပြည်သူအကျိုးကို ရေးရှုရပါမည်။ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရာတွင် အခက်အခဲမဖြစ်စေရပါ။ ဤသည်မှာ အနှစ်ချုပ်သဘောမျှသာဖြစ်သည်။

ဆောင်ရန်၊ ရှောင်ရန် အချက်တွေများစွာရှိနေသည်။ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်တစ်ရပ် လစ်ဟာနေ၍ဖြစ်စေ၊ ရှုပ်ထွေးနေ၍ဖြစ်စေ၊ တင်းတင်းကျပ်ကျပ်ဖြစ်နေ၍ဖြစ်စေ၊ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်၍ မရနိုင်ဖြစ်သည့်အခါ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်အပေါ် မေ့မိဋ္ဌာန် ကျကျ ရှုမြင်ခြင်းမရှိဘဲ အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရသည် ငှာနာ အဖွဲ့အစည်းအပေါ် အပြစ်သဘော ရှုမြင်တတ်ကြသည်။ ဤတွင် ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်ကို ပြင်ဆင်နိုင်ရေး၊ ဖြည့်စွက်နိုင်ရေး၊ ပယ်ဖျက်နိုင်ရေး၊ အစားထိုးနိုင်ရေးစသည်ဖြင့် ဥပဒေပြုအဖွဲ့သို့ ပြင်ဆင်ချက်ဥပဒေများ တင်သွင်းကြရသည်။ ဥပဒေပြုအဖွဲ့က လိုအပ်သည်ကိုစိစစ်၍ ပြင်ဆင်ချက်ဥပဒေများပြဋ္ဌာန်းပေးရသည်။ သို့ရာတွင် ဥပဒေတစ်ရပ်ပြဋ္ဌာန်းပြီး တစ်နှစ်အကြာ ဥပဒေကိုပြန်လည်ပြင်ဆင်ခြင်း၊ ပြင်ဆင်ချက်ဥပဒေကို နောက်ထပ်တစ်ဖန် တစ်နှစ်အကြာ ပြန်လည်ပြင်ဆင်ခြင်း၊ နောက်ထပ်တစ်နှစ်အကြာ ထပ်မံပြင်ဆင်ခြင်းမျိုးသည် မလွှဲမရှောင် ဖြစ်တတ်သည့် ခြွင်းချက်သဘောမျိုးသာ ဖြစ်သင့်သည်။ သို့ဖြစ်ရာ ဥပဒေပြုအဖွဲ့များက ဥပဒေတစ်ရပ်ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ရေး ဆောင်ရွက်ရာတွင်လည်းကောင်း၊ ပြင်ဆင်ချက်ဥပဒေများ ပြဋ္ဌာန်းနိုင်ရေးဆောင်ရွက်ရာတွင်လည်းကောင်း ယင်းဥပဒေကို အကောင်အထည်ဖော်ဆောင်ရွက်ရမည့် ငှာနာ အဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် လုပ်ငန်းစဉ်များကို အောင်မြင်စွာ အကောင်အထည်ဖော်နိုင်ရေး ရှုပ်ထွေးသည်၊ တင်းကျပ်သည့် ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ မပါရှိစေရေး၊ အထူးအလေးထား၍ စိစစ်ရေးသားပြုစုဆောင်ရွက်သွားကြရန် လိုအပ်ပါမည်ဟု အတွေးတစ်ရပ် ဖြစ်ပေါ်မိကြောင်းပါဗျာ။

- ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ ရှင်းရှင်းလင်းလင်းရှိနိုင်ကြပါစေ။
- ရှုပ်ထွေးတင်းကျပ်သော ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းချက်များ မဖြစ်ပေါ်ရေး သတိမူနိုင်ကြပါစေ။
- ဥပဒေကိုအကောင်အထည်ဖော်ရာတွင် ထိရောက်အကျိုးရှိစွာ ဆောင်ရွက်နိုင်ကြပါစေ။

**“ ဥပဒေပြဋ္ဌာန်းခြင်း လုပ်ငန်းသည် လွယ်ကူသော လုပ်ငန်းမဟုတ်ပါ။ အများပြည်သူ သိရှိနားလည်နိုင်ရေး ဦးတည်ရပါမည်။ နိုင်ငံတော်နှင့် အများပြည်သူအကျိုးကို ရေးရှုရပါမည်။ ”**









# တောင်အာဖရိကအသင်းကို နှစ်ဂိုး-တစ်ဂိုးဖြင့် အနိုင်ရပြီး အာဖရိကနိုင်ငံများဖလားဆီမီးဖိုင်နယ် နိုင်ဂျီးရီးယားတက်လှမ်း

အာဖရိကနိုင်ငံများဖလားပြိုင်ပွဲရဲ့ ကွာ တားဖိုင်နယ်အဆင့်ပွဲစဉ်တစ်ပွဲဖြစ်တဲ့ နိုင်ဂျီးရီးယားအသင်းနဲ့ တောင်အာဖရိကအသင်း တို့ပွဲစဉ်မှာ နိုင်ဂျီးရီးယားအသင်းက နောက်ဆုံးမိနစ်မှာ သွင်းယူခဲ့တဲ့အနိုင်ဂိုးကြောင့် တောင်အာဖရိကအသင်းကို နှစ်ဂိုး-တစ်ဂိုးနဲ့ အနိုင်ရရှိကာ ဆီမီးဖိုင်နယ်အဆင့်သို့ တက်လှမ်းနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

နှစ်ဂိုးကို ပွဲကစားချိန် ၂၇ မိနစ်မှာ ချူကွေဇီ နဲ့ ၈၉ မိနစ်မှာ ထရစ်အက်ကွန်တို့က သွင်းယူပေးခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ တောင်အာဖရိကအသင်းအတွက် ချေပဂိုးတစ်ဂိုးကိုတော့ ဇွန်ဂူးက ပွဲကစားချိန် ၇၁ မိနစ်မှာ သွင်းယူပေးခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ အခုပွဲစဉ်မှာ အနိုင်ရရှိခဲ့တဲ့ နိုင်ဂျီးရီးယားအသင်းဟာ အာဖရိကနိုင်ငံများ ဖလားပြိုင်ပွဲရဲ့ ဆီမီးဖိုင်နယ်အဆင့်မှာ အိုင်ဗရီကို့စ်အသင်း

သို့မဟုတ် အယ်လ်ဂျီးရီးယားအသင်းနဲ့ ယှဉ်ပြိုင်ကစားရမှာဖြစ်ပါတယ်။ အခြားသောကွာတားဖိုင်နယ်အဆင့်ပွဲစဉ်တစ်ပွဲဖြစ်တဲ့ ဆီနီဂေါအသင်းနဲ့ ဘီနင်အသင်းတို့ရဲ့ ပွဲစဉ်မှာ ဆီနီဂေါအသင်းက တစ်ဂိုး-ဂိုးမရှိနဲ့ အနိုင်ရရှိခဲ့ပြီး ဆီမီးဖိုင်နယ်အဆင့်ကိုတက်လှမ်းနိုင်ခဲ့ပါတယ်။

ငွေကြယ် - ရေးသားသည်

# ဝက်စ်ဘရန်းလူငယ်တိုက်စစ်မှူးဘယ်ရီအား ဘာစီလိုနာအသင်း စာချုပ်ချုပ်ဆိုခေါ်ယူ

စပိန်လာလီဂါကလပ်ဘာစီလိုနာအသင်းဟာ ဝက်စ်ဘရန်းအသင်းရဲ့လူငယ်တိုက်စစ်မှူး ဘယ်ရီအား သုံးနှစ်သက်တမ်းရှိစာချုပ်တစ်ရပ်ချုပ်ဆိုပြီး ခေါ်ယူလိုက်ပါတယ်။ အသက် ၁၆ နှစ်အရွယ် ဘာမင်ဂန်နွယ်ဗွား ဘယ်ရီဟာ ဝက်စ်ဘရန်းအသင်းမှာ အကောင်းဆုံးခြေစွမ်းပြကစားနိုင်ခဲ့တာကြောင့် အသင်းတော်တော်များများက ခေါ်ယူဖို့ကမ်းလှမ်းခံခဲ့ရသူလည်းဖြစ်ပါတယ်။ ဝက်စ်ဘရန်းအသင်းဟာ ဘယ်ရီအား ရောင်းချလိုက်တာကြောင့် စပိန်လာလီဂါချန်ပီယံ ဘာစီလိုနာအသင်းဆီကနေ ပေါင် ၂၄၅၀၀၀ ရရှိမှာဖြစ်တယ်လို့လည်း သိရပါတယ်။ ဘာစီလိုနာအသင်းကတော့ အခုခေါ်ယူလိုက်တဲ့ လူငယ်တိုက်စစ်မှူး ဘယ်ရီကို လာမယ့်ဘောလုံးရာသီတွင် ယူ ၁၉ အသင်းမှာ ကစားခွင့်ပေးမယ်လို့လည်းဆိုပါတယ်။ ဘယ်ရီဟာ ပြီးခဲ့တဲ့ဘောလုံးရာသီက အင်္ဂလန် ယူ ၁၆ အသင်းနဲ့အတူ ယူအီးအက်ဖ်အေ ပြိုင်ပွဲမှာ သွင်းဂိုးသုံးဂိုး သွင်းယူနိုင်ခဲ့ပြီး ရွှေဖိနပ်ဆုကို ရယူနိုင်ခဲ့တဲ့ကစားသမားလည်းဖြစ်ပါတယ်။

# လီဗာပူးအသင်း တိုက်စစ်မှူး အိုရီဂီ ငါးနှစ်သက်တမ်းစာချုပ်သစ်တစ်ရပ် ချုပ်ဆို

တိုက်စစ်မှူး အိုရီဂီဟာ လက်ရှိကလပ်လီဗာပူးအသင်းနဲ့ ငါးနှစ်သက်တမ်းရှိစာချုပ်သစ် တစ်ရပ်ထပ်တိုးချုပ်ဆိုလိုက်ပြီဖြစ်ပါတယ်။ အသက် ၂၄ နှစ်အရွယ်ရှိ ဘယ်လ်ဂျီယံကြယ်ပွင့် အိုရီဂီဟာ ၂၀၁၄ ခုနှစ်အတွင်းက လိုင်လီအသင်းကနေ လီဗာပူးအသင်းကို ပြောင်းရွှေ့လာတာ ဖြစ်ပါတယ်။ တိုက်စစ်မှူး အိုရီဂီဟာ ပြီးခဲ့တဲ့ဘောလုံးရာသီက ချန်ပီယံလိဂ်ဆီမီးဖိုင်နယ်အဆင့် ပွဲစဉ်မှာ ဘာစီလိုနာအသင်းကို လေးဂိုးပြတ်အနိုင်ရရှိခဲ့ချိန်က လီဗာပူးအသင်းအတွက် သွင်းဂိုးနှစ်ဂိုး အထိ သွင်းယူနိုင်ခဲ့သလို ချန်ပီယံလိဂ်နောက်ဆုံးပိုလ်လုပွဲမှာလည်း စပါးအသင်းကို နှစ်ဂိုးပြတ် အနိုင်ရရှိခဲ့ရာမှာ အိုရီဂီက တစ်ဂိုးသွင်းယူပေးနိုင်ခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ တိုက်စစ်မှူး အိုရီဂီဟာ လီဗာပူးအသင်းနဲ့အတူ ဘောလုံးရာသီဆုရသီကြာဖြစ်သန်း ခဲ့ရာမှာ ပြိုင်ပွဲအရပ်ရပ်တွင် သွင်းဂိုး ၂၁ ဂိုးအထိသွင်းယူပေးနိုင်ခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၁၄ ကမ္ဘာ့ဖလား ပြိုင်ပွဲမှာ ဘယ်လ်ဂျီယံအသင်းနဲ့အတူ ခြေစွမ်းပြခဲ့တာကြောင့် လီဗာပူးအသင်းက ပေါင် ၁၀ သန်းနဲ့ ခေါ်ယူခဲ့ပြီး ၂၀၁၄-၂၀၁၅ ဘောလုံးရာသီမှာ လိုင်လီအသင်းထံ အငှားနဲ့ ပြန်လည် ကစားစေခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။

## အနုပညာ

### Super Junior မှ ကန်ဂျင်နုတ်ထွက်

တောင်ကိုရီးယားရဲ့ ကျော်ကြားတဲ့ အမျိုးသား တေးဂီတအဖွဲ့တစ်ဖွဲ့ဖြစ်တဲ့ “Super Junior” ရဲ့အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဖြစ်သူ ကန်ဂျင်ဟာ လတ်တလောမှာတော့ အဖွဲ့ကနေ နုတ်ထွက်လိုက်ပြီဖြစ်ကြောင်း တရားဝင်ထုတ်ဖော်အသိပေးလာတာ ဖြစ်ပါတယ်။ ယခင်က ကြိုတင်ပြောကြားခဲ့ခြင်းမရှိဘဲ ရုတ်တရက် အဖွဲ့ကနေ နုတ်ထွက်လိုက်ပြီဖြစ်ကြောင်း ကြေညာခဲ့တဲ့အပေါ် ပရိသတ်တွေအနေနဲ့ အံ့အားသင့်ခဲ့ရကြောင်း စွန်ပီဒေါကွန်းရဲ့ ရေးသားဖော်ပြချက်တွေအရ သိရပါတယ်။ ကန်ဂျင်ဟာ “Super Junior” နဲ့ ဂီတခရီးအစကတည်းက လက်တွဲလာခဲ့သူဖြစ်ပါတယ်။ ၂၀၀၅ ခုနှစ်ကစတင်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးအဖြစ် လှုပ်ရှားလာခဲ့တဲ့ ကန်ဂျင်ဟာ ဂီတသက်တမ်း ၁၄ နှစ်ခန့်မှာတော့ အဖွဲ့နဲ့ လမ်းခွဲလိုက်တာလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ ဒီလိုအဖွဲ့ကနေ နုတ်ထွက်လိုက်ကြောင်းကို ကန်ဂျင်က သူ့ရဲ့အင်စတာဂရမ်စာမျက်နှာပေါ်မှာ ရေးသားဖော်ပြခဲ့တာဖြစ် တယ်လို့ သိရပါတယ်။ ကန်ဂျင်က သူ့အနေနဲ့ နောက်ကျမှဆုံးဖြတ်ချက်ချနိုင်ခဲ့ပေမယ့် နောက်ဆုံးမှာတော့ အဖွဲ့ကနေ နုတ်ထွက်ဖို့ရာ ဆုံးဖြတ်နိုင်ခဲ့ပြီဖြစ်ကြောင်း သူ့ကို အားပေးလာခဲ့တဲ့ ပရိသတ်တွေကို ကျေးဇူးတင်ကြောင်းနဲ့ အဖွဲ့က နုတ်ထွက် မယ့်အကြောင်း ပြောကြားရတဲ့အတွက် စိတ်မကောင်းဖြစ်မိကြောင်းထည့်သွင်း ရေးသားဖော်ပြခဲ့တာကိုလည်း တွေ့ရပါတယ်။ ကန်ဂျင်ဟာ “Super Junior” မှာ ပြဿနာတွေဖြစ်လေ့ရှိတဲ့ အဖွဲ့ဝင် တစ်ဦးဖြစ်ပါတယ်။ သူဟာ ၂၀၀၉ ခုနှစ်အတွင်း စော်ကားမှုတစ်ခုပြုခဲ့ကြောင်း စွပ်စွဲခံခဲ့ရပါတယ်။ အဲဒီနှစ်အတွင်းမှာပင် အရက်သောက်ကာ ယာဉ်မောင်းခဲ့ပြီး ယာဉ်တိုက်ပြီးမှုဖြစ်ခဲ့ပါတယ်။ ဒါ့အပြင် အလားတူ ဖြစ်ရပ်မျိုး ၂၀၁၆ ခုနှစ် အတွင်းမှာလည်း ဖြစ်ခဲ့တာကြောင့် နောက်ပိုင်းမှာတော့ အနုပညာလှုပ်ရှား မှုတွေ နည်းပါးလာခဲ့တာကိုလည်း တွေ့ရပါတယ်။ “Super Junior” ရဲ့ဖျော်ဖြေရေးအေဂျင်စီကတော့ လက်ရှိအချိန်အထိ ကန်ဂျင်နုတ်ထွက်တဲ့သတင်းနဲ့ပတ်သက်ပြီး တစ်စုံတစ်ရာ ထုတ်ဖော် ပြောကြား လာခြင်း မရှိသေးဘူးလို့လည်း သိရပါတယ်။

### ချစ်သူတွေအဖြစ် လက်တွဲလိုက်ပြီဖြစ်တဲ့ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်နဲ့ ခရစ်စတင်းဂါဘယ်လ်



နောက်ထပ် ဟောလိဝုဒ်စုံတွဲတစ်တွဲ ထပ်မံပေါ်ပေါက်လာခဲ့ပါပြီ။ ဟောလိဝုဒ်ရဲ့ ကျော်ကြားတဲ့ မင်းသားတစ်ဦးဖြစ်သူ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်ဟာ လတ်တလောမှာတော့ မော်ဒယ်လ်တစ်ဦးဖြစ်သူ ခရစ်စတင်းဂါဘယ်လ်နဲ့ အတူတွဲကာ တွေ့ခဲ့ရပါတယ်။ သူတို့နှစ်ဦးဟာ ချစ်သူတွေဖြစ်နေကြောင်း ယူအက်စ်မဂ္ဂဇင်းဒေါက်ကွန်းရဲ့ ရေးသားဖော်ပြချက်တွေအရ သိရပါတယ်။ အသက် ၃၅ နှစ်အရွယ်ရှိပြီဖြစ်တဲ့ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်နဲ့ ခရစ်စတင်းဂါဘယ်လ်ဟာ အသက် ၂၅ နှစ်အရွယ်သာ ရှိသေးတာဖြစ်ပြီး သူဟာ မော်ဒယ်လ်တစ်ဦးဖြစ်တဲ့အပြင် ဆေးကျောင်းသူတစ်ဦးလည်း ဖြစ်ပါတယ်။ သူတို့နှစ်ဦးကို ဇူလိုင် ၉ ရက်က လော့စ်အန်ဂျလစ်ရဲ့ လမ်းတွေပေါ်မှာ အတူ အလည်အပတ်ထွက်ခဲ့တာကိုလည်း တွေ့ရပါတယ်။ ပင့်ကူလူသားအဖြစ် ပါဝင်သရုပ်ဆောင်ခဲ့သူ မင်းသားတစ်ဦးဖြစ်တဲ့ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်ဟာ ပြီးခဲ့တဲ့ နှစ်ကုန်ပိုင်းမှာ မင်းသမီးတစ်ဦးဖြစ်သူ ဆူဇီအာဂိုမိတ်နဲ့ သတင်းတွေထွက်ခဲ့ပါတယ်။ သူတို့နှစ်ဦးဟာ အခမ်းအနားတွေကိုလည်း အတူတကွရောက်ခဲ့ပြီး မလီဘူးမှာလည်း အတူအလည်အပတ်ထွက်ခဲ့ကြ ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် သူတို့နှစ်ဦးနီးနီး သတင်းရင်းမြစ်တစ်ဦးရဲ့ ပြောကြား ချက်အရ သူတို့နှစ်ဦးဟာ သာမန်မိတ်ဆွေတွေသာ ဖြစ်တယ်လို့သိရပါတယ်။ ဒါ့အပြင် ပြီးခဲ့တဲ့ နိုဝင်ဘာလအတွင်းမှာတော့ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်နဲ့ တေးသံရှင် ရီတာအော်ရာတို့ချစ်သူတွေဖြစ်နေကြောင်း သတင်းတွေထွက်ခဲ့ပေမယ့် ကာယကံရှင်တွေကတော့ တုံ့ပြန်ခဲ့ခြင်း မရှိပါဘူး။ လတ်တလောမှာတော့ အန်ဒရူးဂါးဖီးဒ်နဲ့ ခရစ်စတင်းဂါဘယ်လ်နဲ့ တွဲကာတွေ့ခဲ့တာဖြစ်ပါတယ်။

အေးပြည့်-စုစည်းသည်

လွတ်လပ်ရေး ရုပ်ရှင်မှာ ပါဝင်သွားမယ့် ခရစ်စတယ် ကေပေါ့ပ်ကြယ်ပွင့်တစ်ဦးအဖြစ်မှသည် သရုပ်ဆောင်တစ်ဦးဖြစ်လာခဲ့တဲ့ ခရစ်စတယ်ဟာ လတ်တလောမှာတော့ လွတ်လပ်ရေးကြိုးပမ်းမှု ရုပ်ရှင်တစ်ကားမှာ ပါဝင်သွားမှာဖြစ်တယ်လို့ သိရပါတယ်။ “Shouts of a Father” လို့ ယာယီအမည်ပေးထားတဲ့ အဆိုပါရုပ်ရှင်ဟာ အနုပညာခရီးတစ်လျှောက် ခရစ်စတယ်ရဲ့ ပထမဆုံးသော လွတ်လပ်ရေး ရုပ်ရှင်လည်းဖြစ်ကြောင်း စွန်ပီဒေါကွန်းရဲ့ ရေးသားဖော်ပြချက်တွေအရ သိရပါတယ်။











### စစ်တက္ကသိုလ်ဗိုလ်လောင်းအလိုရှိသည်

၁။ လျှောက်ထားသူသည်-

- (က) ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၁) ရက်နေ့တွင် အသက်(၁၆)နှစ်အောက် မငယ်ရ၊ (၁၈)နှစ်ထက် မကြီးရ၊
- (ခ) ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံသား အိမ်ထောင်မရှိဖူးသူ (လူပျို)ဖြစ်ရမည်။
- (ဂ) အနည်းဆုံးအရပ် (၅)ပေ၊ (၃)လက်မနှင့် ကိုယ်အလေးချိန် ပေါင်(၁၀၀)ထက်မနည်းရ၊ပေါင်(၁၄၀)ထက်မကျော်ရ။
- (ဃ) မျက်မှန်တပ်ဆင်ထားသူများ မဖြစ်စေရ။
- (င) ၂၀၁၈ ခုနှစ်(သို့မဟုတ်)၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သော တက္ကသိုလ်ဝင်စာမေးပွဲတွင် ဖြေဆိုအောင်မြင်သူဖြစ်ရမည်။

၂။ လျှောက်လွှာများကို မိမိတို့နှင့်နီးစပ်ရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များတွင် ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ (၁၂) ရက်နေ့မှစ၍ အခမဲ့ရယူနိုင်သည်။

၃။ လျှောက်လွှာနှင့်အတူ အကျင့်စာရိတ္တကောင်းမွန်ကြောင်း သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်၊ မြို့နယ်ရဲတပ်ဖွဲ့စခန်းတစ်ခုခုမှ ထောက်ခံစာ(မူရင်း)နှင့် ပတ်စ်ပို့အရွယ်ခတ်ပုံ(၃)ပုံ ပူးတွဲတင်ပြရမည်။

၄။ လျှောက်လွှာကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၃၁)ရက်နေ့နောက်ဆုံးထား၍ လျှောက်လွှာထုတ်ယူခဲ့သော တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များသို့ ပြန်လည်ပေးပို့ကြရမည်။

၅။ သတ်မှတ်ချက်နှင့်ပြည့်စုံပြီး အရည်အချင်းပြည့်မီသော လျှောက်လွှာရှင်များသာ စစ်တက္ကသိုလ်ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ဖြေဆိုကြရမည်။

၆။ စစ်တက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲတွင် တက္ကသိုလ်ဝင်စာမေးပွဲ သင်ရိုးညွှန်းတမ်းအတိုင်း အောက်ပါဘာသာရပ်များကို ဖြေဆိုကြရမည်-

- (က) အင်္ဂလိပ်စာ။
- (ခ) သင်္ချာ။

၇။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ(၁၈)ရက်နေ့တွင် မိမိတို့လျှောက်လွှာ တင်သွင်းရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်တည်ရှိသည့်မြို့၌ ဖြေဆိုကြရမည်။

၈။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုရမည့် နေရာနှင့်အချိန်ကို သတင်းစာမှ ကြော်ငြာပေးမည်။

၉။ ဖြေဆိုရမည့်ခုံအမှတ်မှာ လျှောက်လွှာတွင်ဖော်ပြထားသည့် ခုံအမှတ်အတိုင်းဖြစ်သည်။

၁၀။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုအောင်မြင်သူများသည် တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက်အစစ်ဆေးခံရမည်။ တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက်အစစ်ဆေးခံရန် အကြောင်းကြားစာများကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များမှတစ်ဆင့် အချိန်မီပေးပို့သွားမည်။

၁၁။ သတ်မှတ်ထားသည့်အချက်အလက်များ တိကျပြည့်စုံစွာရေးသားဖော်ပြခြင်းမပြုသော လျှောက်လွှာများ၊ မမှန်မကန်ပြည့်စွက်ရေးသားဖော်ပြသောလျှောက်လွှာများနှင့် အချိန်မီမရောက်ရှိသော လျှောက်လွှာများအား ထည့်သွင်းစဉ်းစားမည်မဟုတ်ပါ။ မိမိတို့ လျှောက်လွှာတင်သွင်းသည့်ဌာနတွင် ရွေးချယ်ခြင်းခံရသည်/မခံရသည်ကို သွားရောက်စုံစမ်းမေးမြန်းနိုင်သည်။

စစ်ရာထူးခန့်ချုပ်ရုံး  
ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)



### တပ်မတော်နည်းပညာတက္ကသိုလ်ဗိုလ်လောင်းအလိုရှိသည်

၁။ လျှောက်ထားသူသည်-

- (က) ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၁) ရက်နေ့တွင် အသက်(၁၆)နှစ်အောက် မငယ်ရ၊ (၁၈)နှစ်ထက် မကြီးရ။
- (ခ) ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံသား အိမ်ထောင်မရှိဖူးသူ (လူပျို)ဖြစ်ရမည်။
- (ဂ) အနည်းဆုံးအရပ် (၅)ပေ၊ (၃)လက်မနှင့် ကိုယ်အလေးချိန် ပေါင်(၁၀၀)ထက်မနည်းရ၊ပေါင်(၁၄၀)ထက်မကျော်ရ။
- (ဃ) မျက်မှန်တပ်ဆင်ထားသူများ မဖြစ်စေရ။
- (င) ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သော တက္ကသိုလ်ဝင်စာမေးပွဲတွင် သိပ္ပံဘာသာတွဲ(သို့မဟုတ်) ဝိပ္ပံဘာသာတွဲဖြင့် ဖြေဆိုအောင်မြင်သူဖြစ်ရမည်။

၂။ လျှောက်လွှာများကို မိမိတို့နှင့်နီးစပ်ရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များတွင် ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ (၁၂) ရက်နေ့မှစ၍ အခမဲ့ရယူနိုင်သည်။

၃။ လျှောက်လွှာနှင့်အတူ အကျင့်စာရိတ္တကောင်းမွန်ကြောင်း သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်၊ မြို့နယ် ရဲတပ်ဖွဲ့စခန်းတစ်ခုခုမှ ထောက်ခံစာ(မူရင်း)နှင့် ပတ်စ်ပို့အရွယ်ဓာတ်ပုံ(၃)ပုံ ပူးတွဲတင်ပြရမည်။

၄။ လျှောက်လွှာကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ (၃၁)ရက်နေ့နောက်ဆုံးထား၍ လျှောက်လွှာထုတ်ယူခဲ့သော တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များသို့ ပြန်လည်ပေးပို့ကြရမည်။

၅။ သတ်မှတ်ချက်နှင့်ပြည့်စုံပြီး အရည်အချင်းပြည့်မီသော လျှောက်လွှာရှင်များသာ တပ်မတော်နည်းပညာ တက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ဖြေဆိုကြရမည်။

၆။ တပ်မတော်နည်းပညာတက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲတွင် တက္ကသိုလ်ဝင် စာမေးပွဲ သင်ရိုးညွှန်းတမ်းအတိုင်း အောက်ပါဘာသာရပ်များကို ဖြေဆိုကြရမည်-

- (က) အင်္ဂလိပ်စာ။
- (ခ) သင်္ချာ။

၇။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ(၁၇)ရက်နေ့တွင် မိမိတို့လျှောက်လွှာ တင်သွင်းရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်တည်ရှိသည့်မြို့၌ ဖြေဆိုကြရမည်။

၈။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုရမည့် နေရာနှင့်အချိန်ကို သတင်းစာမှ ကြော်ငြာပေးမည်။

၉။ ဖြေဆိုရမည့်ခုံအမှတ်မှာ လျှောက်လွှာတွင်ဖော်ပြထားသည့် ခုံအမှတ်အတိုင်းဖြစ်သည်။

၁၀။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုအောင်မြင်သူများသည် တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက် အစစ်ဆေးခံရမည်။ တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက်အစစ်ဆေးခံရန် အကြောင်းကြားစာများကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များမှတစ်ဆင့် အချိန်မီပေးပို့သွားမည်။

၁၁။ သတ်မှတ်ထားသည့်အချက်အလက်များ တိကျပြည့်စုံစွာရေးသားဖော်ပြခြင်းမပြုသော လျှောက်လွှာများ၊ မမှန်မကန်ဖြည့်စွက်ရေးသားဖော်ပြသောလျှောက်လွှာများနှင့် အချိန်မီမရောက်ရှိသော လျှောက်လွှာများအား ထည့်သွင်းစဉ်းစားမည်မဟုတ်ပါ။ မိမိတို့ လျှောက်လွှာတင်သွင်းသည့်ဌာနတွင် ရွေးချယ်ခြင်းခံရသည်/မခံရ သည်ကို သွားရောက်စုံစမ်းမေးမြန်းနိုင်သည်။

စစ်ရာထူးခန့်ချုပ်ရုံး  
ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)

### တပ်မတော်ဆေးတက္ကသိုလ်ဗိုလ်လောင်းအလိုရှိသည်

၁။ လျှောက်ထားသူသည်-

- (က) ၂၀၂၀ ပြည့်နှစ်၊ ဇန်နဝါရီလ (၁) ရက်နေ့တွင် အသက်(၁၆)နှစ်အောက် မငယ်ရ၊ (၁၈)နှစ်ထက် မကြီးရ။
- (ခ) ပြည်ထောင်စုသမ္မတမြန်မာနိုင်ငံသား အိမ်ထောင်မရှိဖူးသူ (လူပျို)ဖြစ်ရမည်။
- (ဂ) အနည်းဆုံးအရပ် (၅)ပေ၊ (၃)လက်မနှင့် ကိုယ်အလေးချိန် ပေါင်(၁၀၀)ထက်မနည်းရ၊ပေါင်(၁၄၀)ထက်မကျော်ရ။
- (ဃ) မျက်မှန်တပ်ဆင်ထားသူများ မဖြစ်စေရ။
- (င) ၂၀၁၉ ခုနှစ်တွင် ကျင်းပပြုလုပ်ခဲ့သော တက္ကသိုလ်ဝင်စာမေးပွဲတွင် သိပ္ပံဘာသာတွဲဖြင့် ဖြေဆိုအောင်မြင်သူဖြစ်ရမည်။

၂။ လျှောက်လွှာများကို မိမိတို့နှင့်နီးစပ်ရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များတွင် ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇွန်လ (၁၂) ရက်နေ့မှစ၍ အခမဲ့ရယူနိုင်သည်။

၃။ လျှောက်လွှာနှင့်အတူ အကျင့်စာရိတ္တကောင်းမွန်ကြောင်း သက်ဆိုင်ရာတိုင်းဒေသကြီး၊ ပြည်နယ်၊ မြို့နယ် ရဲတပ်ဖွဲ့စခန်းတစ်ခုခုမှ ထောက်ခံစာ(မူရင်း)နှင့် ပတ်စ်ပို့အရွယ်ဓာတ်ပုံ(၃)ပုံ ပူးတွဲတင်ပြရမည်။

၄။ လျှောက်လွှာကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇူလိုင်လ(၃၁)ရက်နေ့နောက်ဆုံးထား၍ လျှောက်လွှာထုတ်ယူခဲ့သော တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များသို့ ပြန်လည်ပေးပို့ကြရမည်။

၅။ သတ်မှတ်ချက်နှင့်ပြည့်စုံပြီး အရည်အချင်းပြည့်မီသော လျှောက်လွှာရှင်များသာ တပ်မတော်ဆေးတက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ဖြေဆိုကြရမည်။

၆။ တပ်မတော်ဆေးတက္ကသိုလ် ဗိုလ်လောင်းသင်တန်း ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲတွင် တက္ကသိုလ်ဝင် စာမေးပွဲသင်ရိုးညွှန်းတမ်းအတိုင်း အောက်ပါဘာသာရပ်များကို ဖြေဆိုကြရမည်-

- (က) အင်္ဂလိပ်စာ။
- (ခ) ဇီဝဗေဒ။

၇။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲကို ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဩဂုတ်လ (၁၆)ရက်နေ့တွင် မိမိတို့လျှောက်လွှာ တင်သွင်းရာ တိုင်းစစ်ဌာနချုပ်တည်ရှိသည့်မြို့၌ ဖြေဆိုကြရမည်။

၈။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုရမည့် နေရာနှင့်အချိန်ကို သတင်းစာမှ ကြော်ငြာပေးမည်။

၉။ ဖြေဆိုရမည့်ခုံအမှတ်မှာ လျှောက်လွှာတွင်ဖော်ပြထားသည့် ခုံအမှတ်အတိုင်းဖြစ်သည်။

၁၀။ ဝင်ခွင့်အရည်အချင်းစစ်စာမေးပွဲ ဖြေဆိုအောင်မြင်သူများသည် တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက် အစစ်ဆေးခံရမည်။ တပ်မတော်ဗိုလ်ရွေးအဖွဲ့တွင် ဝင်ရောက်အစစ်ဆေးခံရန် အကြောင်းကြားစာများကို သက်ဆိုင်ရာတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်များမှတစ်ဆင့် အချိန်မီပေးပို့သွားမည်။

၁၁။ သတ်မှတ်ထားသည့်အချက်အလက်များ တိကျပြည့်စုံစွာရေးသားဖော်ပြခြင်းမပြုသော လျှောက်လွှာများ၊ မမှန်မကန်ဖြည့်စွက်ရေးသားဖော်ပြသောလျှောက်လွှာများနှင့် အချိန်မီမရောက်ရှိသော လျှောက်လွှာများအား ထည့်သွင်းစဉ်းစားမည်မဟုတ်ပါ။ မိမိတို့ လျှောက်လွှာတင်သွင်းသည့်ဌာနတွင် ရွေးချယ်ခြင်းခံရသည်/မခံရ သည်ကို သွားရောက်စုံစမ်းမေးမြန်းနိုင်သည်။

စစ်ရာထူးခန့်ချုပ်ရုံး  
ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံး(ကြည်း)











# NRPC ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာတင်မျိုးဝင်း ဦးဆောင်သည့်အဖွဲ့နှင့် RCSS ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးရေးကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် စင်ဘောင်ခေးဦးဆောင်သည့်အဖွဲ့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေး



အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့်ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန (NRPC) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာတင်မျိုးဝင်း ဦးဆောင်သည့်အဖွဲ့နှင့် ရှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးရေးကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ခေါင်းဆောင် စင်ဘောင်ခေးဦးဆောင်သည့်အဖွဲ့တို့ တွေ့ဆုံဆွေးနွေးကြစဉ်။

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁  
အမျိုးသားပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေးဗဟိုဌာန (NRPC) ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာတင်မျိုးဝင်း ဦးဆောင်သည့်အဖွဲ့နှင့် ရှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့ ခေါင်းဆောင် စင်ဘောင်ခေးဦးဆောင်သည့် အဖွဲ့ တို့၏ ဆွေးနွေးပွဲကို ယနေ့နံနက် ၁၀ နာရီတွင် နေပြည်တော်ရှိ အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်း ရေးဗဟိုဌာန (NRPC) ၌ ကျင်းပ သည်။  
ဆွေးနွေးပွဲတွင် အမျိုးသား ပြန်လည်သင့်မြတ်ရေးနှင့် ငြိမ်းချမ်း ရေးဗဟိုဌာန (NRPC) ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာတင်မျိုးဝင်းက စာမျက်နှာ ၁၀ ကော်လံ ၁ သို့ ၂

**ကြေးမုံ** ယနေ့ ဖတ်စရာ

**ပြတိန်ရေနံတင်သင်္ဘောတစ်စင်းကို အီရန်စစ်ရေယာဉ်များက ဟန့်တားရန် ကြိုးပမ်းခဲ့ဟုဆို** **စာမျက်နှာ » ၁၂**

**ပါကစ္စတန်၌ ရထားတိုက်မှုဖြစ်ပွား လူ ၁၃ ဦး သေဆုံး၊ ၇၀ ကျော် ဒဏ်ရာရရှိ** **စာမျက်နှာ » ၁၃**

**တရုတ်နိုင်ငံသို့ မြန်မာမိန်းကလေးများ ပို့ဆောင်ရောင်းစားခဲ့သူများကို ထောင်ဒဏ်နှစ် ၂၀ ချမှတ်** **စာမျက်နှာ » ၁၄**

**ဗောဓိတစ်ထောင် ဆင်ထိန်းသိမ်းစောင့်ရှောက်ရေးစခန်း ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် ဖွင့်လှစ်မည်** **စာမျက်နှာ » ၁၆**

## MNL ပွဲစဉ် (၁၆) တွင် ရန်ကုန်၊ ရှမ်းနှင့် ဧရာဝတီတို့ အိမ်ကွင်းကစားရမည်

ရန်ကုန် ဇူလိုင် ၁၁  
၂၀၁၉ ဘောလုံးရာသီ MNL အမှတ်ပေးပွဲစဉ် (၁၆) ကို ဇူလိုင် ၁၃ နှင့် ၁၄ ရက်တွင် ဆက်လက်ကျင်းပမည်ဖြစ်ပြီး ဇယားထိပ်ပိုင်းမှ ရန်ကုန်၊ ရှမ်းယူနိုက်တက် နှင့် ဧရာဝတီအသင်းတို့ အိမ်ကွင်း၌ ညှိနှိုင်းကစားရမည်ဖြစ်သည်။

ပွဲစဉ် (၁၆) အဖြစ် ဇူလိုင် ၁၃ ရက်တွင် သုဝဏ္ဏကွင်း၌ မကွေးအသင်းနှင့် ရတနာပုံအသင်း၊ ပုသိမ်ကွင်း၌ ဧရာဝတီ အသင်းနှင့် ဒဂုံအသင်း၊ မော်လမြိုင်ကွင်း၌ Southern အသင်းနှင့် ရခိုင်အသင်း၊ ဇူလိုင် ၁၄ ရက်တွင် သုဝဏ္ဏကွင်း ၌ Chinland အသင်းနှင့် စစ်ကိုင်းအသင်း၊ YUSC ကွင်း၌ ရန်ကုန်အသင်းနှင့် ဇွဲကပင်အသင်း၊ တောင်ကြီးကွင်း၌ ရှမ်းယူနိုက်တက်အသင်းနှင့် ဟံသာဝတီအသင်းတို့ ယှဉ်ပြိုင် ကစားမည်ဖြစ်သည်။  
ပွဲစဉ် (၁၅) အဖြစ်တွင် ရန်ကုန်အသင်းက ရမှတ် ၃၀ ဖြင့် ထိပ်ဆုံးမှ ဦးဆောင်နေပြီး ရှမ်းယူနိုက်တက်အသင်းက ၂၉ မှတ်၊ ဧရာဝတီအသင်းက ၂၇ မှတ်၊ ဟံသာဝတီအသင်းက ၂၅ မှတ်၊ စစ်ကိုင်းနှင့် ရခိုင်အသင်းက ၂၃ မှတ်စီ၊ ရတနာပုံ အသင်းက ၂၁ မှတ်၊ ဇွဲကပင်နှင့် Southern အသင်းက ၁၅ မှတ်စီ၊ မကွေးအသင်းက ၁၄ မှတ်၊ ဒဂုံအသင်းက ၁၃ မှတ်နှင့် Chinland အသင်းက ကိုးမှတ်ရရှိထားသည်။  
သတင်း-ရှင်းထက်ဇော်၊ ဓာတ်ပုံ-စိုးညွန့်



ဇယားထိပ်ဆုံးတွင် ဦးဆောင်နေသည့် ရန်ကုန်အသင်း။

**လေးမြို့ မြစ်ရေ စိုးရိမ် ရေမှတ်၌ တည်ရှိနေ**

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁  
ယနေ့မြန်မာ့စတင်ချိန် မွန်းလွဲ ၁၂ နာရီခွဲအချိန် တိုင်းထွာချက်အရ လေးမြို့မြစ်ရေသည် မြောက်ဦးမြို့ တွင် တစ်ပေခွဲခန့် ယင်းမြို့၏ စိုးရိမ်ရေမှတ်အထက် ကျော်လွန်ရောက်ရှိနေပြီး အဆိုပါမြစ်ရေသည် နောက် နှစ်ရက်အတွင်း တစ်ပေခွဲခန့် ဆက်လက် တက်လာနိုင် ကာ ယင်းမြို့၏ စိုးရိမ်ရေမှတ်အထက် ဆက်လက် တည်ရှိနိုင်သည်။ **မိုး/လေ**

**ဧရာဝတီမြစ်ရေအခြေအနေ**

နေပြည်တော် ဇူလိုင် ၁၁  
ယနေ့ မွန်းလွဲ ၂ နာရီခွဲအချိန် တိုင်းထွာချက်အရ ဧရာဝတီမြစ် ရေသည် ကသာမြို့တွင် ယင်းမြို့၏ စိုးရိမ်ရေမှတ်အောက် လေးပေခန့်တွင် ရောက်ရှိနေသည်။ အဆိုပါ မြစ်ရေသည် နောက်သုံးရက်အတွင်း ယင်းမြို့၏ စိုးရိမ်ရေမှတ်သို့ ရောက်ရှိ နိုင်သည်။ **မိုး/လေ**

**စေတနာအားတော်၊ ဖေ့ဘွတ်စ်၊ သစ္စာအား - ဆေးစွမ်းထက်စွာ ထွန်းရွှေဝါ ... ထွန်းရွှေဝါ ဒဏ်ကြေလိမ်းဆေးက ဆေးစွမ်းထက်ပါသည်။**